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Η ΣΥΝΤΡΙΠΤΙΚΗ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ ΕΧΕΙ ΣΥΝΔΕΣΕΙ 

ΤΗΝ ΕΝΑΡΞΗ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΜΕ ΤΗΝ ΔΟΞΟΛΟΓΙΑ ΤΗΣ 

25ης ΜΑΡΤΙΟΥ ΣΤΗΝ ΑΓΙΑ ΛΑΥΡΑ, ΑΠO ΤΟΝ ΠΑΛΑΙΩΝ 

ΠΑΤΡΩΝ ΓΕΡΜΑΝΟ. ΟΜΩΣ ΑΥΤΟ ΤΟ ΓΕΓΟΝΟΣ ΔΕΝ ΣΥΝΕΒΗ 

Η ΤΟΥΛΑΧΙΣΤΟΝ ΔΕΝ ΣΥΝΕΒΗ ΤΟΤΕ. ΑΚΟΜΗ ΚΑΙ ΣΗΜΕΡΑ 

ΠΑΡΑ ΠΟΛΛΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ ΔΙΕΚΔΙΚΟΥΝ ΤΑ 

ΤΙΜΗΤΙΚΑ ΠΡΩΤΕΙΑ ΕΝΑΡΞΗΣ ΤΟΥ ΑΓΩΝΑ. 

ΤΟ 1838 ΚΑΘΙΕΡΩΘΗΚΕ Η 25η ΜΑΡΤΙΟΥ ΩΣ ΗΜΕΡΑ 

ΕΠΕΤΕΙΟΥ ΤΗΣ ΕΘΝΕΓΕΡΣΙΑΣ. ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΑΠΟ ΤΟ 

ΣΗΜΕΙΟ ΚΑΙ ΤΟΝ ΧΡΟΝΟ ΠΟΥ ΞΕΚΙΝΗΣΕ Η ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗ Η 

ΚΑΘΙΕΡΩΣΗ ΤΗΣ 25ης ΜΑΡΤΙΟΥ ΩΣ ΗΜΕΡΑΣ ΕΘΝΙΚΗΣ 

ΕΟΡΤΗΣ ΗΤΑΝ ΣΩΣΤΗ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΗ ΚΑΘΩΣ ΔΗΛΩΝΕ ΤΗΝ 

ΑΡΡΑΓΗ ΕΝΟΤΗΤΑ ΟΡΘΟΔΟΞΙΑΣ ΚΑΙ ΓΕΝΟΥΣ. 

 

ΟΙ ΣΥΝΘΗΚΕΣ ΓΙΑ ΤΟ ΞΕΣΠΑΣΜΑ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ 

Στην Ελλάδα, στα τέλη του 1820 οι συνθήκες για το ξέσπασμα της 

σχεδιαζόμενης Επανάστασης παρουσιάζονταν ευνοϊκές, ιδιαίτερα 

μάλιστα στις περιοχές νοτίως της Θεσσαλίας και της Ηπείρου. 

Οι ευνοϊκές αυτές συνθήκες οφείλονταν κυρίως στην ύπαρξη 

συμπαγών ελληνικών πληθυσμών, που υπερτερούσαν αριθμητικά 

έναντι των, εγκατεστημένων στην ίδια περιοχή, Τούρκων. 

 Η αναλογία για τους Έλληνες ήταν μεγαλύτερη από 11 προς 1, για 

την Πελοπόννησο και τη Στερεά Ελλάδα μαζί με την Εύβοια, από 



15 προς 1 εάν προστεθούν και τα νησιά του Αιγαίου πελάγους, 

εκτός από την Κρήτη. 

Ιδιαίτερα σημαντικός, για τη σχεδιαζόμενη Επανάσταση στις ίδιες 

περιοχές, ήταν ο γεωγραφικός παράγοντας. Ένα σύμπλεγμα 

οροσειρών έφραζε την είσοδο από βορρά στη Στερεά Ελλάδα 

αφήνοντας λίγες μόνο διαβάσεις.  

Σπουδαίο στοιχείο επίσης ήταν η τεράστια τότε, ιδίως στην 

Πελοπόννησο, εξάπλωση της Φιλικής Εταιρείας. Αυτό είχε ως 

αποτέλεσμα την ύπαρξη πολλών αφοσιωμένων και τολμηρών 

στελεχών της τα οποία μετέδιδαν τον πατριωτικό τους 

ενθουσιασμό και το επαναστατικό τους φρόνημα στον λαό των 

πόλεων και της υπαίθρου. 

Επιπλέον πλήθη εμπειροπόλεμων κλεφτών ανέμεναν από τα 

ασφαλή Επτάνησα το πολυπόθητο έναυσμα της εξέγερσης. 

 Οι σκληροτράχηλοι αυτοί ορεσίβιοι πολεμιστές είχαν 

συμπληρώσει τις στρατιωτικές τους γνώσεις κατά τη διάρκεια της 

θητείας τους στα ρωσικά, γαλλικά και βρετανικά σώματα των 

νησιών. Άρτια εκπαιδευμένοι και εμπειροπόλεμοι οι κλέφτες θα 

αποτελούσαν την «αιχμή του δόρατος» της Επανάστασης. 

Η Φιλική Εταιρεία θεώρησε την Πελοπόννησο ως την 

καταλληλότερη περιοχή για την ανάπτυξη των σοβαρότερων 

ενεργειών της. 

Η Πελοπόννησος ενδείκνυτο πράγματι ως βάση για την έναρξη του 

επαναστατικού κινήματος. Η γεωγραφική της θέση συνηγορεί σε 

αυτό. Είναι σχεδόν ένα νησί. Απέναντι στο κίνδυνο εισβολής 

εχθρικών στρατευμάτων δια μέσω του Ισθμού, διέθετε ισχυρά 

αμυντικά ερείσματα τα στενά της Ανατολικής Στερεάς. Επιπλέον τα 

πολεμικά πλοία της Υδρας και των Σπετσών καθίσταντο αμέσως, 

σε περίπτωση κινδύνου, ισχυρή κινητή ασπίδα των παραλίων της. 



Εσωτερικά η χώρα ήταν καταλληλότατη για τον κλεφτοπόλεμο που 

υποχρεούνταν να διεξάγουν οι επαναστάτες. Ολόκληρος σχεδόν ο 

Μοριάς, εκτός από λίγες πεδιάδες, αποτελείται από ένα λαβύρινθο 

βουνών. Όλοι οι, μεταξύ των επαρχιών, των πόλεων και των 

φρουρίων, δρόμοι περνούσαν δια μέσου στενών, τα οποία για ένα 

πόλεμο με τα μέσα των αρχών του 19ου αιώνα, μετατρέπονταν σε 

θανάσιμες παγίδες. 

Η Πελοπόννησος διέθετε και άλλα πλεονεκτήματα. Παντού ο 

ελληνικός πληθυσμός ήταν μεγαλύτερος του τουρκικού, αλλά στην 

Πελοπόννησο η υπεροχή αυτή καθίστατο πιο αισθητή. Υπήρχαν 

περιοχές από τις οποίες έλειπαν εντελώς οι Τούρκοι. Στον Πύργο 

π.χ., πόλη με 6.000 κατοίκους τότε, ο ελληνικός πληθυσμός ήταν 

αμιγής. Επιπλέον ο Μοριάς δεν είχε καταστεί εξ’ ολοκλήρου 

τουρκική επαρχία, παρά μόλις το 1715. Η ολοκληρωτική λοιπόν 

τουρκοκρατία δεν είχε διαρκέσει παρά μόλις ένα αιώνα.  

Η ανάπτυξη του νέου ελληνισμού μετά την Άλωση είχε αρχίσει, και 

όταν κατά τον 18ο αιώνα οι Τούρκοι έγιναν κύριοι της 

Πελοποννήσου, βρήκαν εκεί έντονη ελληνική δραστηριότητα, από 

την οποία προερχόταν η οικονομική ακμή της περιοχής. 

Αναγκάστηκαν λοιπόν να την σεβασθούν για να μην χάσουν 

υπάρχοντα και προαγόμενα κεφάλαια. Υπήρχαν ελληνικές 

αρχοντικές οικογένειες των οποίων δεν εθίγησαν τα δικαιώματα 

ενώ οι δημογεροντίες ασκούσαν πραγματική διοικητική εξουσία. 

Συχνά οι Τούρκοι διοικητές απλώς επικύρωναν τις αποφάσεις 

τους. Γι’ αυτό και οι κοτζαμπάσηδες της Πελοποννήσου είχαν 

αποκτήσει δύναμη τοπαρχών. Οπωσδήποτε η τουρκική βία και η 

αυθαιρεσία δεν έλειπαν αλλά περιοριζόταν, στο μέτρο του 

δυνατού, από τους Έλληνες προκρίτους. 



Επιπλέον υπήρχε η Μάνη. Μια ελληνική ηγεμονία, φόρου 

υποτελής στο σουλτάνο, με ικανό αριθμό έμπειρων ενόπλων και 

πλήρως ελεύθερη από την τουρκική παρουσία. 

Ακόμη στην Πελοπόννησο, μεταξύ 1819 και 1820, είχε σημειωθεί 

εντατική δράση της Φιλικής Εταιρείας. Η συντριπτική πλειοψηφία 

των προκρίτων, των καπετάνιων και των ιερέων είχε μυηθεί στην 

οργάνωση. Στο αποκορύφωμα της δραστηριότητας των Φιλικών ο 

Χριστόφορος Περραιβός κατόρθωσε, τον Σεπτέμβριο του 1819, να 

συνενώσει τις τρεις ισχυρές οικογένειες της Μάνης, τους 

Μαυρομιχάληδες, τους Τρουπάκηδες και τους Γρηγοράκηδες, οι 

οποίοι βρίσκονταν σε πολύχρονη διαμάχη μεταξύ τους λόγω της 

διεκδίκησης του μπεηλικιού της Μάνης. 

Ωστόσο, με όλα αυτά τα ευνοϊκά στοιχεία η έναρξη της 

Επανάστασης παρουσίαζε σοβαρές δυσκολίες. Ειδικότερα στην 

Πελοπόννησο, πολλοί από τους προκρίτους, με επιρροή στις 

επαρχίες, μυημένοι στη Φιλική Εταιρεία και διορισμένοι από τον 

Αλέξανδρο Υψηλάντη ως μέλη των Εφοριών της (δηλαδή αρμόδιοι 

να κηρύξουν την Επανάσταση στις περιοχές τους), δίσταζαν να 

προχωρήσουν και προέβαλαν αντιρρήσεις όσον αφορά την 

δυνατότητα επιτυχίας του εγχειρήματος. Επηρεασμένοι οι 

περισσότεροι από την προνομιακή οικονομική και κοινωνική τους 

θέση, που θα την διακινδύνευαν με την Επανάσταση, έβλεπαν 

εντονότερα τους δυσμενείς παράγοντες της επιχείρησης και 

υποστήριζαν ότι δεν υπήρχαν οι απαιτούμενες προπαρασκευές για 

τον Αγώνα, όπως και πράγματι συνέβαινε. Συμβουλεύονταν το 

παρελθόν, γεμάτο από επαναστατικές αποτυχίες και καταστροφές 

και θεωρούσαν ότι έπρεπε να εξασφαλιστεί αξιόλογη βοήθεια και 

σοβαρές εγγυήσεις  προκειμένου να αρχίσει η Επανάσταση. 



Διαφορετικά, θα ήταν καταδικασμένη σε αποτυχία και θα είχε 

ολέθρια αποτελέσματα για το έθνος. 

Στη Στερεά Ελλάδα, όπου υπήρχαν αναγνωρισμένοι αρματολοί, 

μυημένοι στη Φιλική Εταιρεία και πρόθυμοι για τον Αγώνα, και που 

αυτοί είχαν τον κύριο λόγο στις περισσότερες επαρχίες και όχι οι 

πρόκριτοι, η έναρξη της Επανάστασης φαινόταν ευκολότερη.  

Η γειτνίαση όμως με τα στρατιωτικά κέντρα των Τούρκων στη 

Θεσσαλία και προπαντός η παρουσία ισχυρού τουρκικού στρατού 

στην Ήπειρο (για την εξουδετέρωση του Αλή πασά), αποτελούσαν 

ανασταλτικούς παράγοντες, ιδιαίτερα για τη Δυτική Στερεά. 

Στα νησιά τέλος, (σε αυτά μάλιστα που διέθεταν τα περισσότερα 

πλοία) η έναρξη της Επανάστασης παρουσίαζε επίσης δυσκολίες. 

Στην Ύδρα οι συντηρητικοί πρόκριτοι ήταν αντίθετοι, αν δεν είχε 

εξουδετερωθεί προηγουμένως ο σουλτανικός στόλος. Στις Σπέτσες 

οι ισχυρότεροι από τους προκρίτους σκέπτονταν κατά τον ίδιο 

τρόπο. Υπήρχαν όμως και στα δύο νησιά, όπως και στα Ψαρά, 

ενθουσιώδη και αποφασιστικά στελέχη της Φιλικής Εταιρείας, 

πρόθυμα να εκβιάσουν καταστάσεις όταν θα ερχόταν η κατάλληλη 

στιγμή. 

Εν τω μεταξύ οι Τούρκοι είχαν αρχίσει να υποπτεύονται ότι οι 

«ραγιάδες» ετοίμαζαν εξέγερση και έκτοτε οι πρόκριτοι και τα 

στελέχη της Φιλικής ζούσαν σε ατμόσφαιρα μεγάλης ανησυχίας. 

Οι δύο στάσεις απέναντι στην προοπτική για κήρυξη 

Επανάστασης, η μια, διστακτική και αναβλητική, ακόμη και 

αρνητική, έστω από σωφροσύνη και αυξημένο αίσθημα ευθύνης, 

των συντηρητικών προκρίτων (που μετείχαν ωστόσο στη Φιλική 

Εταιρεία), η άλλη, ενθουσιώδης, ορμητική και αδίστακτα 

αποφασιστική για την ταχεία έναρξη του Αγώνα, των ζωηρότερων 

στελεχών της Εταιρείας, εκδηλώθηκε πιο καθαρά, ιδιαίτερα στην 



Πελοπόννησο, κατά τους τελευταίους μήνες του 1820, τον 

Ιανουάριο, τον Φεβρουάριο και το πρώτο δεκαπενθήμερο του 

Μαρτίου 1821. Τελικά επικράτησε η δεύτερη στάση. Πέρα από την 

επιχειρηματολογία της και τις ενέργειες του κύριου εκφραστή της 

του Παπαφλέσσα, βρήκε ισχυρό σύμμαχο στο έντονο 

επαναστατικό κλίμα, που είχε δημιουργηθεί κατά τους τελευταίους 

μήνες από τη δράση της Φιλικής Εταιρείας, και στα προληπτικά 

μέτρα που, ως συνέπεια του κλίματος αυτού, έλαβαν οι Τούρκοι. 

Αυτά τα μέτρα στρέφονταν κυρίως εναντίον των προκρίτων.  

Τότε και οι περισσότερο διστακτικοί και οι αντίθετοι ακόμή , 

κατανόησαν ότι η μόνη ελπίδα σωτηρίας ήταν η Επανάσταση.  

 

Η ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ ΤΟΥ ΣΟΥΛΙΟΥ 

Ως προοίμιο της Επανάστασης μπορεί να θεωρηθεί η 

απελευθέρωση του Σουλίου τον Δεκέμβριο του 1820. Από το 1803, 

ο Αλή πασάς είχε επιτύχει να διώξει τους Σουλιώτες από την 

ιδιαίτερη πατρίδα τους. Αυτοί κατέφυγαν στα Επτάνησα (κυρίως 

στην Κέρκυρα) όπου έθεσαν την πολεμική τους τέχνη στην 

υπηρεσία διαδοχικά των Ρώσων, των Γάλλων και των Βρετανών. 

Η ευκαιρία για την επάνοδο στην πατρική γη δόθηκε στους 

Σουλιώτες με την αποστασία του Αλή πασά. 

Τον Ιούλιο του 1820 η Υψηλή Πύλη εξέδωσε διάταγμα, σύμφωνα 

με το οποίο ο Αλή πασάς κηρυσσόταν ένοχος εγκλημάτων 

καθοσίωσης και αναγνωρισμένος εχθρός του κράτους. Εναντίον 

του εστάλησαν ισχυρές στρατιωτικές δυνάμεις με επικεφαλής τον 

Ισμαήλ Πασόμπεη. Παράλληλα μια μοίρα του οθωμανικού στόλου 

κατέπλευσε στο Ιόνιο, με επικεφαλής τον ναύαρχο Αλή μπέη, για 

να καταλάβει τις παραθαλάσσιες πόλεις που βρίσκονταν στην 

δικαιοδοσία του Αλή. Ο ανυπότακτος ηγεμόνας, από την πλευρά 



του, οχύρωσε τα Ιωάννινα και αποφάσισε να αντισταθεί μέχρις 

εσχάτων. Τότε εμφανίστηκαν στο προσκήνιο οι Σουλιώτες, οι 

οποίοι πίστεψαν ότι αυτή η διαμάχη θα τους έδινε την ευκαιρία να 

εγκατασταθούν πάλι στην περιοχή τους. Τα ηγετικά στελέχη των 

Σουλιωτών ήλθαν σε επαφή με τους αρχηγούς των σουλτανικών 

δυνάμεων και συμφώνησαν να ταχθούν με το μέρος τους, με 

αντάλλαγμα την εκ νέου εγκατάσταση στο Σούλι και την απόδοση 

των προνομίων που τους είχε αφαιρέσει ο Αλή. Υστερα από αυτή 

τη διπλωματική επιτυχία, οι Σουλιώτες, σε συνεργασία με τους 

σουλτανικούς, άρχισαν να πολιορκούν το φρούριο της Κιάφας. 

Ωστόσο αυτή η παράταιρη συμμαχία δεν επρόκειτο να διαρκέσει 

πολύ. Πολλοί ντόπιοι Τουρκαλβανοί προύχοντες έπεισαν τον 

Ισμαήλ να ανακαλέσει τους Σουλιώτες αλλά και να επιδιώξει την 

εξόντωσή τους. Πράγματι εκείνος με διάφορες προφάσεις τους 

συγκέντρωσε στα Ιωάννινα, όπου σκόπευε να τους σφαγιάσει. Ο 

Αλή πασάς πληροφορήθηκε τα τεκταινόμενα από πράκτορές του 

και φρόντισε να επωφεληθεί. Προειδοποίησε τους Σουλιώτες για 

τον κίνδυνο που διέτρεχαν και τους πρότεινε συμμαχία. Οι σχετικές 

συζητήσεις διεξήχθησαν μεταξύ του ιδίου του Αλή και του Μάρκου 

Μπότσαρη, ο οποίος αποδείχθηκε σκληρός διαπραγματευτής και 

αξίωσε την πλήρη ελευθερία του Σουλίου. Ο Αλή, ευρισκόμενος σε 

δυσχερή θέση, αποδέχθηκε τους όρους του Σουλιώτη 

οπλαρχηγού. Η συμμαχία επισφραγίστηκε (4 Δεκεμβρίου 1820) με 

την ανταλλαγή ομήρων, στους οποίους περιλαμβανόταν ο 

Χουσεϊν, εγγονός του Αλή και η οικογένεια του Μπότσαρη. 

Αφού όλα τακτοποιήθηκαν τη νύχτα της 5ης προς 6η Δεκεμβρίου 

μια πολυάριθμη ομάδα Σουλιωτισσών, φορτωμένων με σκεύη και 

πολεμοφόδια, υπό την προστασία του Νότη Μπότσαρη και λίγων 

ανδρών πήραν τον πολυπόθητο δρόμο της επιστροφής στην 



πατρίδα τους. Μετά από λίγο τους ακολούθησαν 300 πολεμιστές. 

Όλοι μαζί έφθασαν το επόμενο πρωί στους Βαριάδες, τους 

οποίους και κατέλαβαν εκδιώκοντας την ασθενική αλβανική 

φρουρά από το μικρό φρούριο. 

Στο χωριό Σούλι είχε εγκαταστήσει ο Αλή Τουρκαλβανούς 

Λιάπηδες. Με αυτούς ήλθαν σε συμφωνία οι Σουλιώτες στις 7 

Δεκεμβρίου και τους έδωσαν διορία τεσσάρων ημερών για να 

φύγουν. Και πράγματι, στις 11 του ίδιου μήνα, οι Λιάπηδες 

εκκένωσαν το χωριό. Μαζί τους έφυγε και μια ομάδα ανδρών του 

Πασόμπεη, που κρατούσε το μικρό οχυρό του Κουγκίου. «Ούτως 

εξεβρώμισεν η πατρίς από Τούρκους», γράφει στα 

απομνημονεύματά του ο Ζώης Πάνου. Η εξορία των 17 χρόνων 

είχε λάβει τέλος.  

Εν τω μεταξύ μετά τη σύναψη της συνθήκης ο Μάρκος 

Μπότσαρης ανέλαβε να προσβάλει τις σουλτανικές δυνάμεις. 

Επικεφαλής 300-350 ανδρών εμφανίστηκε επί του όρους 

Σατοβέτζας, απέναντι από το σουλτανικό στρατόπεδο. Οι 

Σουλιώτες επιτέθηκαν και κατάσφαξαν τους Τούρκους που 

στρατωνίζονταν σε εκείνο το σημείο. Στη συνέχεια ο Μπότσαρης 

εξόρμησε από το φρούριο των Βαριάδων, επικεφαλής 200 ιππέων 

και προσέβαλε μια σουλτανική εφοδιοπομπή στις Κομψάδες. 

Φόνευσε όλα σχεδόν τα μέλη της και απέστειλε πλήθος λαφύρων 

στο Σούλι. Αμέσως μετά κατέλαβε τη θέση Πέντε Πηγάδια και 

συνέτριψε δύναμη 5000 Αλβανών η οποία εστάλη εναντίον του. Οι 

ιστοριογράφοι της εποχής δεν έκρυψαν την έκπληξή τους για τον 

πόλεμο-αστραπή τον οποίο εφάρμοσε με απόλυτη επιτυχία ο 

Σουλιώτης οπλαρχηγός. Την εποχή εκείνη ο Μπότσαρης διέτρεχε 

με απίστευτη ταχύτητα την περιοχή από την Άρτα μέχρι τα 

Ιωάννινα κατατροπώνοντας τα σουλτανικά στρατεύματα και 



ουσιαστικά είχε απελευθερώσει το μεγαλύτερο μέρος της Ηπείρου, 

εφόσον ο Αλή πασάς δεν διέθετε, τη δεδομένη στιγμή, επαρκείς 

δυνάμεις για να αμφισβητήσει την κυριαρχία του.  

Παράλληλα με τις πολεμικές επιχειρήσεις οι Σουλιώτες έσπευσαν 

να οργανωθούν. Σχημάτισαν οκταμελές συμβούλιο από 

αντιπροσώπους των ισχυρότερων οικογενειών. Γενικός 

στρατιωτικός αρχηγός ορίσθηκε ο Μάρκος Μπότσαρης. Με την 

επάνοδό τους οι Σουλιώτες ξεκίνησαν τις εκκαθαριστικές 

επιχειρήσεις και μέχρι τις 30 Δεκεμβρίου 1820 είχαν καταλάβει όλα 

τα εδάφη της παλαιάς τους επικράτειας. 

Στις 15 Ιανουαρίου 1821 η ηγεσία των Σουλιωτών σημείωσε μια 

μεγάλη διπλωματική επιτυχία. Υπέγραψε συμφωνία με τους 

ντόπιους Τουρκαλβανούς για κοινές επιχειρήσεις εναντίον των 

σουλτανικών στρατευμάτων. Μερικές ημέρες αργότερα οι 

συμμαχικές δυνάμεις άρχισαν επιθετικές κινήσεις και με συνεχείς 

νίκες στα Πέντε Πηγάδια, στο Θεριακίσι, στο Μπάρτζι, στα Πλαίσια, 

στους Μελιγγούς, στα Τσερίτσανα και στα Λέλοβα περιόρισαν 

ακόμη περισσότερο τις σουλτανικές δυνάμεις. 

Τότε, υπό το κράτος του φόβου από τις συνεχόμενες ήττες, 

προτάθηκε στους Σουλιώτες περί τις αρχές Μαρτίου μέσω του Αλή 

μπέη συνθήκη ειρήνης με την οποία τους δίνονταν πολλές 

υποσχέσεις. Η πρόταση απορρίφθηκε από το συμβούλιο των 

αρχηγών αλλά χρησιμοποιήθηκε ως μέσο πίεσης προς τον Αλή 

πασά, ο οποίος αναγκάστηκε να προβεί στην παραχώρηση του 

φρουρίου της Κιάφας. 

Στο μεταξύ οι επιχειρήσεις των σουλτανικών στρατευμάτων 

εναντίον του Αλή είχαν οδηγηθεί σε τέλμα. Αυτό στάθηκε η αιτία 

για την αντικατάσταση, στις 15 Μαρτίου 1821, του Πασόμπεη από 

τον Χουρσίτ πασά, διοικητή της Πελοποννήσου (Μόρα βαλεσή). 



Εκείνες τις ημέρες έφθασαν στο Σούλι ο Χριστόφορος Περραιβός, 

ως απεσταλμένος της Φιλικής Εταιρείας, ο Αθανάσιος Φωτομάρας 

και αρκετοί Σουλιώτες από την Κέρκυρα. Σύμφωνα με τον 

Περραιβό, κανένας Σουλιώτης δεν είχε μυηθεί στη Φιλική Εταιρεία. 

Αντίθετα, οι Σέκερης, Ξάνθος, Φιλήμονας, Αραβαντινός και 

Κουτσονίκας αναφέρουν ότι πολλοί από αυτούς (Λάμπρος Βέικος, 

Γεώργιος Δαγκλής, Γεώργιος Δράκος, Μάρκος Κουτσονίκας, 

Αθανάσιος Φωτομάρας) ήταν μέλη της. Ο γράφων θα συμφωνήσει 

με την δεύτερη άποψη καθώς ήταν αδύνατον Επτανήσιοι μέλη της 

Φιλικής Εταιρείας να μην μύησαν τους έμπειρους πολεμιστές, κατά 

τη διάρκεια της πολύχρονης παραμονής των τελευταίων στα 

Επτάνησα. 

Ο Περραιβός έφερε μαζί του και επέδωσε στους Σουλιώτες 

επιστολή του Αλέξανδρου Υψηλάντη της 7ης Οκτωβρίου 1820 από 

το Ισμαήλι της Βεσσαραβίας, με την οποία ο ηγέτης της 

Επανάστασης στη Μολδοβλαχία τους πληροφορούσε ότι «εγγίζει 

πλέον ο καιρός, τον οποίον τοσούτους αιώνας επροσμέναμεν! Η 

προσκλητική σάλπιξ της πατρίδος εντός ολίγου μέλλει να ηχήση». 

Τους καλούσε δε, να δείξουν, «εις όλον τον κόσμον ότι τω όντι» 

ήταν «απόγονοι των λαμπρών ηρώων του Μαραθώνος και των 

Θερμοπυλών». 

Η σουλιώτικη ηγεσία και ιδιαίτερα ο Μάρκος Μπότσαρης, έθεσαν 

τους εαυτούς τους ανεπιφύλακτα στη διάθεση της κοινής εθνικής 

υπόθεσης. 

Με την έκρηξη της Επανάστασης, το Σούλι μεταβλήθηκε στον 

βορειοδυτικό προμαχώνα της. Αν και απομονωμένο, προσέφερε 

πάρα πολλά στην εδραίωση της, απασχολώντας και κρατώντας 

στην Ήπειρο μεγάλο αριθμό οθωμανικών δυνάμεων. 



Καθώς η Επανάσταση εξαπλωνόταν και εδραιωνόταν, οι 

Σουλιώτες και οι σύμμαχοι τους συνέχισαν τον αγώνα τους. Όμως 

οι επιδιώξεις τους ήταν διαφορετικές. Οι Σουλιώτες μάχονταν για 

την ιδιαίτερη πατρίδα τους και το έθνος τους, αποκρύπτοντας τους 

σκοπούς τους από τους Τουρκαλβανούς για να μη δημιουργηθούν 

προβλήματα στις σχέσεις τους. Γι’ αυτό τον λόγο άλλωστε δεν 

ύψωσαν την επαναστατική σημαία. Ο Μπότσαρης μάλιστα, ο 

οποίος εκτός από την πολεμική του αξία είχε δείξει και ιδιαίτερες 

διαπραγματευτικές ικανότητες, έκανε το παν ώστε να διατηρηθεί η 

εύθραυστη αυτή συμμαχία. 

Η ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΣ ΚΑΤΑ ΤΙΣ ΠΑΡΑΜΟΝΕΣ ΤΗΣ 

ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ 

Στις 9 Νοεμβρίου 1820 ο Χουρσίτ πασάς ανέλαβε τα καθήκοντα 

του ως νέος διοικητής της Πελοποννήσου. Αποστολή του ήταν να 

παρατηρήσει την πολιτική κατάσταση στη χώρα και το πνεύμα των 

κατοίκων. Οι φήμες που κυκλοφορούσαν για επικείμενη εξέγερση 

είχαν ανησυχήσει ιδιαίτερα τον σουλτάνο. Οι πρόκριτοι 

κατόρθωσαν με δώρα και άλλες προσφορές να κερδίσουν την 

εμπιστοσύνη του Χουρσίτ και να τον διαβεβαιώσουν πως οι φήμες 

και οι καταγγελίες περί Επανάστασης οφείλονταν σε ραδιουργίες 

του Αλή πασά. Ισχυρίστηκαν ότι ο δολοπλόκος ηγεμόνας 

προσπαθούσε, ενοχοποιώντας τους Έλληνες, να δημιουργήσει 

αντιπερισπασμό προς όφελός του, να αναγκάσει δηλαδή τους 

Τούρκους να μειώσουν τις πολυάριθμες δυνάμεις που 

διατηρούσαν στην Ήπειρο. 

Εν τω μεταξύ τον Οκτώβριο του 1820 η ηγεσία της Φιλικής 

Εταιρείας με επικεφαλής τον Αλέξανδρο Υψηλάντη συνεδρίασε στο 

Ισμαήλιο της Βασσαραβίας με κύριο θέμα την επίσπευση ή την 

αναβολή της Επανάστασης. Γρήγορα διαπιστώθηκε (παρά τις 



έντονες αντιδράσεις του Παπαφλέσσα) από πληροφορίες των 

παρευρισκομένων πως στην Πελοπόννησο δεν είχε γίνει καμία 

στρατιωτική προετοιμασία. Τότε ο Υψηλάντης όρισε τον 

Παπαφλέσσα γενικό πληρεξούσιο της «Ανώτατης Αρχής» της 

Φιλικής με την εντολή να οργανώσει την Επανάσταση στην 

Πελοπόννησο. Αμέσως ο Παπαφλέσσας μετέβη στην 

Κωνσταντινούπολη, παρέλαβε μεγάλα χρηματικά ποσά από το 

ταμείο της Εταιρείας, φρόντισε για την αποστολή πολεμοφοδίων 

από το Αϊβαλί στην Πελοπόννησο και τον Δεκέμβριο του 1820 

έφθασε στην Υδρα. 

Η είδηση της άφιξης του Παπαφλέσσα προκάλεσε αναταραχή στις 

τάξεις των Πελοποννησίων προκρίτων. Ένας από αυτούς, ο 

Αναγνώστης Κοπανίτσας, μόλις άκουσε το όνομά του αναφώνησε: 

«Αν είναι αυτός που τον ξέρουμε με το όνομα Παπαφλέσσας, 

χαθήκαμε!». Γνωρίζοντας τον χαρακτήρα και την ορμητική 

ιδιοσυγκρασία του Φιλικού αρχιμανδρίτη και για να προλάβουν 

ενδεχόμενη αποκάλυψη των σκοπών της άφιξής του, από τον 

θόρυβο που θα προκαλείτο, έστειλαν τον Τριπολιτσιώτη έμπορο 

και ταμία της Φιλικής Παναγιώτη Αρβάλη για να συναντήσει, να 

βεβαιωθεί από τον ίδιο τον λόγο της παρουσίας του στην Ελλάδα 

και να ζητήσει από τους προκρίτους της Ύδρας να τον εμποδίσουν 

να περάσει στην Πελοπόννησο. 

Στην Ύδρα ο Παπαφλέσσας δεν βρήκε την προθυμία που 

περίμενε. Ανακοίνωσε στους προκρίτους του νησιού τον σκοπό 

της άφιξής του και τους πληροφόρησε πως όλα ήταν έτοιμα, 

πολεμοφόδια και χρήματα και εθελοντές, για να εισβάλουν στη 

Μολδοβλαχία. Ανέφερε ακόμα ότι μια συνωμοσία είχε εξυφανθεί 

μεταξύ των Ελλήνων ναυτών που υπηρετούσαν στον τουρκικό 

στόλο του Βοσπόρου και των μελών της Φιλικής Εταιρείας στην 



Κωνσταντινούπολη. Η συνομωσία αυτή είχε ως σκοπό την 

πυρπόληση ή την κυρίευση του τουρκικού στόλου, ενώ 

ταυτόχρονα οι Φιλικοί θα επιτίθεντο κατά των ανακτόρων με 

σκοπό τη δολοφονία του σουλτάνου. 

Ο Παπαφλέσσας ανέφερε εκείνα που πράγματι είχαν σχεδιαστεί 

κατά τα συμβούλια της Φιλικής Εταιρείας κατά τους τελευταίους 

μήνες πριν από την έναρξη των επιχειρήσεων του Υψηλάντη στη 

Μολδοβλαχία. Όμως οι διστακτικοί Υδραίοι πρόκριτοι, 

λαμβάνοντας υπόψη και το χαρακτήρα του, θεώρησαν τις 

ανακοινώσεις του υπερβολικές και του απάντησαν ότι ήταν 

σύμφωνοι για την Επανάσταση αλλά δεν θα κινούντο αν 

προηγουμένως δεν καταστρεφόταν ο τουρκικός στόλος.  

Ο Παπαφλέσσας έκρινε τη μη συμμετοχή των νησιών και ιδιαίτερα 

της Ύδρας ως ικανή να ματαιώσει τον Αγώνα. Πιθανώς πίστευε ότι 

μπορούσαν να πραγματοποιηθούν όσα είχαν αποφασιστεί για το 

εντός της Κωνσταντινούπολης κίνημα, αλλά δεν εννοούσε να 

εξαρτηθεί από την επιτυχία τους η έναρξη του Αγώνα. Μια τοπική 

ενέργεια-αυτή τη σημασία απέδιδε στη συνομωσία της 

Κωνσταντινούπολης-μπορούσε να αποτύχει αλλά δεν έπρεπε να 

αναβληθεί γι’ αυτό όλη η επιχείρηση. Οι Υδραίοι πρόκριτοι όμως 

δεν θεωρούσαν ότι έπρεπε να διακινδυνεύσουν ολόκληρη την 

ναυτική δύναμη του νησιού χωρίς κάποια εγγύηση επιτυχίας. 

Υπήρχαν όμως στο νησί και αρκετοί που συμφώνησαν με τον 

απεσταλμένο του Υψηλάντη. Μεταξύ αυτών ήταν και ο Αντώνιος 

Οικονόμου, που τον είχε μυήσει ο Παπαφλέσσας στην 

Κωνσταντινούπολη, γεμάτος από ενθουσιασμό και ανυπομονησία 

για την έναρξη της Επανάστασης. Οι θερμοί εκείνοι πατριώτες 

υποσχέθηκαν στον αρχιμανδρίτη πως όταν θα ερχόταν η ώρα του 

ξεσηκωμού θα ήταν έτοιμοι. 



Στις Σπέτσες ο Παπαφλέσσας έτυχε πιο θερμής υποδοχής, αλλά 

το σίγουρο ήταν ότι όταν θα ερχόταν η στιγμή του ξεσηκωμού όλα 

τα νησιά θα περίμεναν τις κινήσεις της ισχυρής Ύδρας ώστε να 

πράξουν ανάλογα. Γι’ αυτό ο Παπαφλέσσας συμβούλευσε τα 

τοπικά μέλη της Φιλικής Εταιρείας όταν ξεσπάσει η Επανάσταση 

να διασπείρουν φήμες ότι η Ύδρα συμμετείχε σε αυτή. Την ίδια 

στιγμή οι Υδραίοι Φιλικοί θα ανακοίνωναν πως ο στόλος των 

Σπετσών κινείτο προς αντιμετώπιση των Τούρκων! Στον δεύτερο 

αυτό σταθμό της αποστολής του ο Παπαφλέσσας συναντήθηκε με 

τον Αρβάλη. Μετά από μια σύντομη συζήτηση (ουσιαστικά έναν 

χειμαρρώδη μονόλογο του παθιασμένου ιερέα) ο Αρβάλης είχε 

μετατραπεί σε δεύτερο Παπαφλέσσα. Έστειλε μάλιστα επιστολή 

στους προκρίτους αναφέροντας ότι η επιτάχυνση της 

Επανάστασης θα ήταν η σωτηρία του γένους. 

Οι πρόκριτοι ανησύχησαν ιδιαίτερα με τη μεταστροφή του 

απεσταλμένου τους, επειδή κατανόησαν τις δυνατότητες του 

Παπαφλέσσα. Αποφάσισαν λοιπόν να του απαγορεύσουν την 

είσοδο στην Πελοπόννησο. Ο αρχιμανδρίτης, άριστος γνώστης του 

παρασκηνίου, είχε λάβει τα μέτρα του. Ειδοποίησε τον αδελφό του 

Νικήτα Φλέσσα να σπεύσει με τους συντρόφους του για να τον 

προστατεύσει. Ο ίδιος μια νύχτα στις αρχές του Ιανουαρίου του 

1821 αποβιβάστηκε στην Αργολίδα. Οπλισμένος πάντα, πότε 

ντυμένος ως Τούρκος και πότε ως πατριαρχικός έξαρχος, έφθασε 

μέχρι τη Βοστίτσα (Αίγιο), όπου δημιούργησε ταχύτατα έναν ευρύ 

κύκλο οπαδών στους οποίους μιλούσε ανοικτά πλέον για την 

εξέγερση. Έντρομοι οι πρόκριτοι, κυρίως αυτοί των βορείων 

επαρχιών, αποφάσισαν να συνέλθουν το συντομότερο σε μυστική 

σύσκεψη για να ενημερωθούν από τον ενοχλητικό Φιλικό και 

κυρίως για να του γνωστοποιήσουν τις απορίες τους και να του 



ζητήσουν διευκρινίσεις. Οι περισσότεροι τουλάχιστον πίστευαν ότι 

χωρίς τη βοήθεια της Ρωσίας το σχεδιαζόμενο κίνημα ήταν 

καταδικασμένο σε αποτυχία. 

Εν τω μεταξύ στις 6 Ιανουαρίου 1821 (ημέρα επιστροφής του 

Κολοκοτρώνη από τη Ζάκυνθο) ο Χουρσίτ διατάχθηκε να μεταβεί 

στην Ήπειρο ώστε να συμμετάσχει στις πολεμικές επιχειρήσεις 

εναντίον του Αλή. Αντικαταστάτης του ορίστηκε ο Μεχμέτ Σαλήχ 

που, ευτυχώς για τους Έλληνες, δεν διέθετε ούτε τις ικανότητες του 

προκατόχου του, ούτε τον απαραίτητο στρατό για να καταπνίξει 

μια ενδεχόμενη εξέγερση. 

Σημαντικό επίσης γεγονός στην τελική φάση της προετοιμασίας 

του Αγώνα ήταν και η άφιξη του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη στις 6 

Ιανουαρίου (όπως προαναφέρθηκε) στην Καρδαμύλη της Μάνης. 

Επειδή ήταν επικηρυγμένος από τις τουρκικές Αρχές, κατέφυγε 

αμέσως στην οικία του φίλου του Παναγιώτη Μούρτζινου η 

Τρουπάκη. 

Παρά τη μυστική του άφιξη γρήγορα το νέο γνωστοποιήθηκε σε 

ολόκληρη την Πελοπόννησο. Μετά από λίγες ημέρες ο Νικηταράς 

αποβιβάστηκε κοντά στην Καλαμάτα. Η επάνοδος του 

Κολοκοτρώνη και του Νικηταρά (καθώς και του Χρήστου 

Αναγνωσταρά) ενίσχυσε την πεποίθηση ότι η Επανάσταση δεν θα 

αργούσε. 

Σύμφωνα με εντολές που είχε λάβει από τον Αλέξανδρο 

Υψηλάντη, ο Κολοκοτρώνης άρχισε με κάθε προφύλαξη να έρχεται 

σε επαφή με τους καπετάνιους και τους προκρίτους της Μάνης, 

αλλά και ολόκληρης της Πελοποννήσου και να τους πληροφορεί 

για την επικείμενη, στις 25 Μαρτίου, εορτή του Ευαγγελισμού της 

Θεοτόκου, έναρξη της Επανάστασης. Έντονες ανησυχίες 

κυρίευσαν τους Τούρκους όταν έμαθαν για τη μυστική άφιξη του 



Κολοκοτρώνη. Αξίωσαν λοιπόν από τον μπέη της Μάνης Πέτρο 

Μαυρομιχάλη να τον συλλάβει. Ο τελευταίος δεν τον συνέλαβε, 

πράγμα εξ άλλου σχεδόν αδύνατο, αφού ο Κολοκοτρώνης 

προστατευόταν από τους ισχυρούς Μούρτζινους. Κατόρθωσε 

όμως να καθησυχάσει πρόσκαιρα τις ανησυχίες των Τούρκων, 

πείθοντας τους ότι ο Κολοκοτρώνης ήταν τελείως ακίνδυνος και ότι 

ο λόγος που τον έφερε στη Μάνη ήταν η οικονομική καταστροφή 

που υπέστη στη Ζάκυνθο. Ταυτόχρονα ενημέρωσε την κεντρική 

διοίκηση της Τριπολιτσάς, πως αν αντιλαμβανόταν κάποια ύποπτη 

ενέργεια, θα εξουδετέρωνε τον Κολοκοτρώνη. Αν δεν το 

κατάφερνε, θα υποχρέωνε τους Μούρτζινους, να τον διώξουν από 

τη Μάνη. Έτσι ο Κολοκοτρώνης κέρδισε πολύτιμο χρόνο στην 

δύσκολη προσπάθεια που είχα αναλάβει να συμφιλιώσει τους 

διάφορους οπλαρχηγούς ώστε να βρεθούν ενωμένοι την μεγάλη 

ημέρα. Κάτω από τη σεβάσμια μορφή του Γέρου λησμονήθηκαν 

μίση και αντιζηλίες δεκαετιών. Ήρθε ακόμη σε επαφή με τον 

Παπαφλέσσα, τον Νικηταρά και τον Αναγνωσταρά για την όσο το 

δυνατόν καλύτερη προετοιμασία του Αγώνα. Οι Τούρκοι δεν 

βασίστηκαν βέβαια αποκλειστικά στις διαβεβαιώσεις του 

Πετρόμπεη και έστειλαν ανθρώπους τους να πληροφορηθούν με 

πόσους ενόπλους είχε φθάσει ο Κολοκοτρώνης στη Μάνη. 

Επιστρέφοντας οι απεσταλμένοι ανακοίνωσαν (σύμφωνα με τα 

απομνημονεύματα του Κολοκοτρώνη): «Ευρήκαμε ένα γέρο και 

έπαιζε τες αμάδες». 

 

Η ΣΥΣΚΕΨΗ ΤΗΣ ΒΟΣΤΙΤΣΑΣ 

Το φθινόπωρο του 1820 ο Φιλικός Ιωάννης Παπαρρηγόπουλος 

είχε μεταφέρει στην Πελοπόννησο επιστολές της «Αρχής» με 

οδηγίες για την Εφορία των Φιλικών της Πελοποννήσου. Τον 



Φεβρουάριο του 1821 επρόκειτο να λάβει χώρα συνέλευση της 

Εφορίας στο Μεγάλο Σπήλαιο (νομός Αχαΐας, κοντά στα 

Καλάβρυτα). Η άφιξη όμως του Παπαφλέσσα προκάλεσε την 

επίσπευση της συνέλευσης και την αλλαγή του τόπου 

συγκέντρωσης. Για λόγους ασφαλείας προτιμήθηκε η Μονή των 

Ταξιαρχών (νομός Αχαΐας) , κατ’ άλλους η οικία του Ανδρέα 

Λόντου στη Βοστίτσα. Για να μην υποπτευθούν τίποτε οι Τούρκοι, 

διαδόθηκε ότι οι αρχιερείς και οι πρόκριτοι συγκεντρώθηκαν στη 

Βοτσίτσα για να λύσουν τις διαφορές που προκλήθηκαν μεταξύ της 

Μονής των Ταξιαρχών και του Μεγάλου Σπηλαίου κατά την 

οροθέτηση των κτημάτων τους. Η παρουσία του Παπαφλέσσα με 

την ιδιότητα του πατριαρχικού εξάρχου δεν μπορούσε να γεννήσει 

υποψίες στους Τούρκους, καθώς πατριαρχικός έξαρχος είχε σταλεί 

και στο παρελθόν για να επιλύσει παρόμοιες διαφορές. 

 Ο πραγματικός σκοπός της σύσκεψης βέβαια ήταν να 

εξακριβώσουν οι αρχιερείς και οι πρόκριτοι από τον απεσταλμένο 

της «Αρχής» τον σκοπό της άφιξής του.  

Στη σύσκεψη της Βοστίτσας (στην πραγματικότητα έλαβαν χώρα 

πέντε συσκέψεις μεταξύ 26-29 Ιανουαρίου) έλαβαν μέρος εκτός 

από τα μέλη της Εφορίας Πελοποννήσου οι πρόκριτοι Ανδρέας 

Ζαΐμης, Ασημάκης Φωτήλας, Πανάγος Δεληγιάννης, Γιάννης 

Παπαδόπουλος ή Μουρτογιάννης, Σωτήριος Θεοχαρόπουλος, 

Ανδρέας Λόντος, Δημήτριος Μελετόπουλος, Σωτήριος Ιωάννου 

κ.α. Επίσης οι ανώτεροι κληρικοί Παλαιών Πατρών Γερμανός, 

Κερνίκης Προκόπιος, Χριστιανουπόλεως Γερμανός και ο 

πρωτοσύγκελος Αμβρόσιος Φραντζής. 

Ο Παπαφλέσσας κλήθηκε να αναπτύξει τους λόγους της άφιξής 

του. Μίλησε για τη σχεδιαζόμενη Επανάσταση με το συνηθισμένο 

του πάθος και τον ενθουσιασμό του. Ανέφερε πως ο τσάρος 



γνώριζε την ύπαρξη της Φιλικής Εταιρείας και είχε εφοδιάσει τον 

Υψηλάντη με όλα τα απαραίτητα για την έναρξη του Αγώνα. Ακόμα 

παρουσίασε τις επιστολές και τις οδηγίες του Υψηλάντη για τις 

επιχειρήσεις στην Πελοπόννησο. 

Στην επόμενη συνεδρίαση ο Παλαιών Πατρών Γερμανός έθεσε μια 

σειρά κρίσιμων «τεχνικών» ερωτημάτων ( μέγεθος στρατιωτικών 

δυνάμεων, χρόνος, τόπος και τρόπος εξέγερσης, συνδρομή η 

αντίδραση Μεγάλων Δυνάμεων κ.α.). Ο Παπαφλέσσας 

αιφνιδιάστηκε από αυτά τα ερωτήματα. Όμως δεν του έλειπε η 

ετοιμότητα, ούτε η ευκολία να μιλά για ανύπαρκτα πράγματα. 

Αναλώθηκε σε σκόπιμες υπερβολές (όσον αφορά το μέγεθος των 

στρατιωτικών δυνάμεων του έθνους και τη βέβαιη συνδρομή της 

Ρωσίας) τις οποίες οι έμπειροι πρόκριτοι αντιλήφθηκαν. Τότε 

προκλήθηκε ένταση. Ο παθιασμένος Φιλικός δεν ήταν από τους 

ανθρώπους που υποχωρούσαν. Ανακοίνωσε στους συνομιλητές 

ότι είχε εντολή από την Αρχή της Εταιρείας να μισθώσει 2.000 

άνδρες, κυρίως Μανιάτες, και να κηρύξει την Επανάσταση. 

Αποχώρησε από τη συνέλευση εκτοξεύοντας μια απειλή: «Και 

όποιον πιάσουν οι Τούρκοι χωρίς όπλα, ας τον σκοτώσουν». 

Η συνεδρίαση λύθηκε με την απόφαση αναβολής της 

Επανάστασης επειδή οι περισσότεροι θεώρησαν «τον καιρόν ουκ 

αρμόδιον». Οι προετοιμασίες όμως στις επαρχίες θα συνεχίζονταν. 

Ως πιθανότερες ημερομηνίες επελέγησαν (εκτός από την 25η 

Μαρτίου) η 23η Απριλίου ή η 21η Μαΐου. Συγχρόνως όμως 

αποφάσισαν να σταλούν αντιπρόσωποι στον πρώην επίσκοπο 

Άρτας Ιγνάτιο και στον Καποδίστρια για να πληροφορηθούν τις 

πραγματικές διαθέσεις των Ρώσων, όπως και στα νησιά και σε 

άλλες περιοχές της Ελλάδας. Πρόθεση τους ήταν να 

επαναστατήσει η Πελοπόννησος όταν θα ξεσηκώνονταν και οι 



άλλες υπόδουλες περιοχές. Ακόμα διατύπωναν την επιθυμία να 

αποσυρθεί ο Παπαφλέσσας στο μοναστήρι της Σιδηρόπορτας διότι 

η παρουσία και οι εμπρηστικοί του λόγοι θα απέβαιναν σε βάρος 

της εθνικής υπόθεσης. 

Παράλληλα με αυτές τις αποφάσεις οι συνεδριάζοντες κατέβαλλαν 

χρηματικά ποσά για την προπαρασκευή του επικείμενου Αγώνα. Η 

εισφορά και το ύψος αυτής αποδεικνύει ότι η ηγεσία της 

Πελοποννήσου προετοιμαζόταν για την Επανάσταση. Η αντίθεσή 

της προς τον Παπαφλέσσα οφειλόταν στις υπερβολές του και στον 

θόρυβο που προκαλούσε. Οι δε δισταγμοί τους περιορίζονταν 

(κατά βάση) στο ζήτημα της επάρκειας των μέσων, και 

συνακόλουθα στον χρόνο έναρξης της Επανάστασης. 

Οργισμένος και πικραμένος, αλλά όχι απογοητευμένος ο 

Παπαφλέσσας εγκατέλειψε τη Βοστίτσα. Παρά την αντίδραση των 

προκρίτων δεν σκόπευε να παρεκκλίνει στο ελάχιστο από τον 

στόχο του. Η Επανάσταση θα άρχιζε μέσα στο Μάρτιο. Φθάνοντας 

στην επαρχία Καλαβρύτων συνάντησε τον ενθουσιώδη Φιλικό 

Νικόλαο Σολιώτη. Αυτός ενθάρρυνε τον Παπαφλέσσα και του 

υποσχέθηκε ότι θα κινείτο με τους άνδρες του μόλις του έδινε 

εντολή.  

Η ΣΥΣΚΕΨΗ ΤΗΣ ΛΕΥΚΑΔΑΣ 

Στις 30 Ιανουαρίου 1821 (πιθανότατα) έλαβε χώρα στην 

βρετανοκρατούμενη Λευκάδα μια αποφασιστική για την 

Επανάσταση της Στερεάς Ελλάδας σύσκεψη. 

Έλαβαν μέρος ο Φιλικός ποιητής και λόγιος Ιωάννης Ζαμπέλιος, ο 

Οδυσσέας Ανδρούτσος, ο Γ. Τσκόγκας, ο Γ. Βαρνακιώτης, ο 

Γεώργιος Καραϊσκάκης, ο Δ. Μακρής, ο Ν. Στορνάρης, ο Δ. 

Κοντογιάννης, ο Δ. Κίτσος, ο Κατσικογιάννης, ο Πανουργιάς, ο 

Υδραίος Γιακουμάκης Τομπάζης, ως εκπρόσωπος των νησιωτών 



και ο Ηλίας Μαυρομιχάλης, ως εκπρόσωπος των Πελοποννησίων. 

Ο τελευταίος, για να μην κινήσει τις υποψίες των βρετανικών 

Αρχών, έφθασε στη Λευκάδα με την ιδιότητα του 

καρβουνεμπόρου. 

Το θέμα που συζητήθηκε ήταν οι προετοιμασίες που έπρεπε να 

γίνουν για την εξέγερση στη Στερεά Ελλάδα. Στους συνέδρους 

αναγγέλθηκε ότι είχε προκαθορισθεί από τη «Σεβαστή Αρχή» ως 

ημέρα έναρξης του Αγώνα η 25η Μαρτίου. Πιθανώς την 

πληροφορία αυτή έδωσε ο Ηλίας Μαυρομιχάλης. Ο τελευταίος 

ανακοίνωσε επίσης το μήνυμα των Πελοποννησίων, να 

ξεσηκωθούν όλοι οι Έλληνες ταυτόχρονα, και την έκκληση τους να 

καταλάβουν οι Στερεοελλαδίτες οπλαρχηγοί τις στρατηγικές 

διαβάσεις, ώστε να μην φθάσει στην Πελοπόννησο τουρκικό 

εκστρατευτικό σώμα. 

Η είδηση πως η ημέρα του ξεσηκωμού ήταν κοντά προκάλεσε 

μεγάλο ενθουσιασμό στους παρευρισκόμενους οπλαρχηγούς. 

Αποφάσισαν ομόφωνα να αρχίσουν τις κατάλληλες προετοιμασίες 

ώστε να είναι έτοιμοι στις 25 Μαρτίου. Η Λευκάδα ορίστηκε σαν 

τόπος προμήθειας και συγκέντρωσης πολεμοφοδίων. Ανατέθηκε 

τέλος η ευθύνη για την εξέγερση στην Ανατολική Στερεά στους 

Ανδρούτσο και Πανουργία και της Δυτικής στους Τσόγκα και 

Βαρνακιώτη. Οι αποφάσεις των συνέδρων επισφραγίσθηκαν με 

δοξολογία και ορκωμοσία. Όπως σχετικά αναφέρει ο Ζαμπέλιος 

«γονυπετείς και δακρύοντες όλοι παρακάλεσαν τον Δημιουργόν να 

σώση την ανεγειρομένη Ελλάδα και να στεφανώση το έργο των με 

την θείαν χάριν».  

H σύσκεψη της Λευκάδας παραλληλίστηκε με εκείνη της Βοστίτσας 

μια και στις δύο συζητήθηκε η έναρξη του Αγώνα. Υπάρχει όμως 

μια μεγάλη διαφορά. Στη Λευκάδα όλοι οι σύνεδροι δέχθηκαν 



ανεπιφύλακτα το μήνυμα της Επανάστασης. Προφανώς γιατί 

συμμετείχαν, σχεδόν αποκλειστικά, οπλαρχηγοί. 

Οι αποφάσεις της σύσκεψης τέθηκαν αμέσως σε εφαρμογή. Ο 

Πανουργίας μετέβη στην Ανατολική Στερεά και άρχισε να 

προετοιμάζει την εξέγερση. Οι οπλαρχηγοί της Αιτωλοακαρνανίας 

μετέβησαν στις επαρχίες τους για τον ίδιο σκοπό. Αν και οι 

περισσότεροι οπλαρχηγοί δεν φάνηκαν συνεπείς στις εξαγγελίες 

τους το ξέσπασμα της Επανάστασης στη Στερεά ήταν πλέον θέμα 

λίγων εβδομάδων. 

ΟΙ ΡΑΓΔΑΙΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ 

Στις αρχές Φεβρουαρίου ο Παπαφλέσσας συνάντησε στα 

Λαγκάδια τους Δεληγιανναίους και προσπάθησε να τους πείσει να 

προβούν στις απαραίτητες προετοιμασίες. Οι τελευταίοι του 

υπενθύμισαν την απόφαση της σύσκεψης να αποσυρθεί στη 

Σιδηρόπορτα. Εκείνος έχοντας εμπιστοσύνη στη γοητεία των 

λόγων του και αντλώντας θάρρος από τον ενθουσιασμό των 

απλών ανθρώπων που συμμερίζονταν τις απόψεις του, συνέχισε 

να περιτρέχει την Πελοπόννησο και να μεταφέρει το μήνυμα της 

έναρξης του Αγώνα. Παράλληλα φρόντιζε να καλλιεργεί ένα κλίμα 

αναβρασμού εκθέτοντας συνεχώς τους προκρίτους στα μάτια της 

τουρκικής εξουσίας. 

Πέρα όμως από τις ολοένα και διογκούμενες φήμες και τις 

ενέργειες του Παπαφλέσσα οι Τούρκοι είχαν και πιο χειροπιαστούς 

λόγους να ανησυχούν. Στην απροθυμία του Πετρόμπεη να 

συλλάβει τον Κολοκοτρώνη προστέθηκε και η αποκάλυψη της 

λειτουργίας των μπαρουτόμυλων των αδελφών Σπηλιωτόπουλων 

στη Δημητσάνα και η παραγωγή πυρίτιδας πέρα από το 

επιτρεπόμενο όριο. Η πολυπληθής ένοπλη σωματοφυλακή των 

προκρίτων στη σύσκεψη της Βοστίτσας κορύφωσε τις ανησυχίες 



τους. Οι τουρκικές Αρχές, κάθε φορά που αντιλαμβάνονταν 

πολιτική αναταραχή, συνήθιζαν να εξασφαλίζονται 

συλλαμβάνοντας ομήρους. Στην προκειμένη περίπτωση, επειδή 

φοβήθηκαν ανυπακοή των Ελλήνων, αρκέσθηκαν σε πρόσκληση 

στην Τριπολιτσά όλων των αρχιερέων και προκρίτων του Μοριά. 

Σκοπός ήταν να μην επιτραπεί η έξοδος από την πόλη σε κανέναν 

από τους προσκεκλημένους. Έτσι, αφήνοντας «ακέφαλο τον 

ραγιά», κάθε προσπάθεια για εξέγερση θα ματαιωνόταν. 

Στα μέσα Φεβρουαρίου οι πρόκριτοι και οι αρχιερείς έλαβαν 

έγγραφη διαταγή να προσέλθουν στην Τριπολιτσά για να 

συζητήσουν με τον καϊμακάμη (υποδιοικητή) σπουδαία ζητήματα 

της χώρας. Όλοι αναστατώθηκαν. Hταν προφανές ότι καλούντο για 

να κρατηθούν ως όμηροι. Αν όμως έδειχναν ανυπακοή, θα 

φανέρωναν τους σκοπούς τους και θα όφειλαν να αμυνθούν 

ανέτοιμοι, ανεφοδίαστοι και διασκορπισμένοι στις επαρχίες χωρίς 

δυνατότητα συνεννόησης μεταξύ τους αφού ήδη Τούρκοι 

στρατιώτες είχαν στήσει ενέδρες σ’ όλα τα σημεία απ’ όπου 

περνούσαν αγγελιοφόροι. Αντίθετα αν παρουσιάζονταν στην 

Τριπολιτσά θα διασκέδαζαν τις υποψίες του Μεχμέτ Σαλήχ. 

Επιπλέον πλησίαζε Πάσχα και ήλπιζαν ότι η παραμονή τους στην 

πόλη θα είχε διάρκεια λίγων μόνων ημερών. 

Τελικά μετά από σκόπιμες καθυστερήσεις και έντονες 

διαβουλεύσεις ανταποκρίθηκαν στην πρόσκληση ο Θεόδωρος 

Δεληγιάννης, ο αρχιεπίσκοπος Μονεμβασίας Χρύσανθος, ο 

Πανάγος Κυριακός, ο Μήτρος Ροδόπουλος, ο Σωτήριος Νοταράς, 

ο αρχιεπίσκοπος Αργολίδος Γρηγόριος, ο μητροπολίτης 

Δημητσάνας, Φιλόθεος και πολλοί άλλοι. Με την είσοδο τους στην 

πόλη φρόντισαν να καθησυχάσουν τον καχύποπτο Σαλήχ 

υποκρινόμενοι ότι οι ανυπόστατες φήμες για ενδεχόμενη 



συνωμοτική ενέργεια είχαν έντεχνα διασπαρεί από τον δολοπλόκο 

Αλή πασά. Δεν προσήλθαν, με διάφορες δικαιολογίες και 

τεχνάσματα οι: Ανδρέας Ζαΐμης, Παλαιών Πατρών Γερμανός, 

Σωτήριος Θεοχαρόπουλος, Σωτήριος Χαραλάμπης, Ανδρέας 

Λόντος, Παναγιώτης Κρεβαττάς και Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης. 

Ωστόσο η άφιξη του γιου του Αναστάσιου Μαυρομιχάλη και του 

ανιψιού του, Πανάγου Πικουλάκη, καθησύχασε τους Τούρκους. 

Ο Παπαφλέσσας αντιλήφθηκε ότι κάθε πρόκριτος που εισερχόταν 

στην Τριπολιτσά σήμαινε και μια ελπίδα λιγότερη για τον 

ξεσηκωμό. Έτρεξε στα Λαγκάδια με την ελπίδα πως θα 

προλάβαινε τον Θεόδωρο Δεληγιάννη όμως ήταν ήδη αργά.  

Οι υπόλοιποι Δεληγιανναίοι τον διαβεβαίωσαν ότι ήταν πανέτοιμοι 

για την Επανάσταση αλλά δίσταζαν να προχωρήσουν με τον Θ. 

Δεληγιάννη όμηρο στην Τριπολιτσά και τους Αναγνώστη και 

Νικόλαο Δεληγιάννη ομήρους στην Κωνσταντινούπολη.  

Ο Παπαφλέσσας επέμενε πως η αποδοχή της πρόσκλησης του 

Σαλήχ θα ήταν ολέθρια και πως το κίνημα δεν έπρεπε να 

αναβληθεί ούτε μια ημέρα πριν πεισθούν και οι υπόλοιποι 

πρόκριτοι να αναχωρήσουν για την Τριπολιτσά. 

Ο φλογερός αρχιμανδρίτης αποδύθηκε σε έναν αγώνα να πείσει 

τους Δεληγιανναίους να τεθούν πρωτοπόροι της Επανάστασης. 

 Αν αυτοί, με τρία αδέλφια στα χέρια των Τούρκων, το έπρατταν, 

θα συμπαρέσυραν ολόκληρη την Πελοπόννησο. Μετέβη στην 

Δημητσάνα και έπεισε τον γαμπρό των Δεληγιανναίων, τον 

πλούσιο πρόκριτο Αντωνόπουλο, και τους αδελφούς 

Σπηλιωτόπουλους, ότι αν η Επανάσταση αναβαλλόταν χανόταν 

και η παραμικρή ελπίδα. Στο τέλος τους μίλησε καθαρά. Ο 

κίνδυνος να χαθούν είκοσι άνθρωποι δεν ήταν τίποτα μπροστά 

στον κίνδυνο να χαθεί το έθνος. Η ενέργειά του ήταν η κατάλληλη 



διότι στον γαμπρό των Δεληγιανναίων μπορούσε να πει όσα 

δυσκολευόταν να πει στους ίδιους. Κάλεσαν τον Κανέλλο 

Δεληγιάννη στη Δημητσάνα. Οι στιγμές ήταν κρίσιμες. Από την 

απόφαση της «κεφαλής» της ισχυρής αυτής οικογένειας θα 

κρινόταν σε μεγάλο ποσοστό η έναρξη η όχι του Αγώνα.  

Ο Παπαφλέσσας εμφανίστηκε πάνοπλος και χωρίς τα ράσα.  

Στην ερώτηση του Κανέλλου γιατί επέλεξε αυτή την αμφίεση 

απάντησε: «Από εδώ και εμπρός Κανέλλο, δεν έχει πια λόγια. 

Ήρθε ο καιρός μα μιλήσουμε με τα άρματα». Με θαυμαστή 

ευγλωττία και με τη βοήθεια του Αντωνόπουλου και των 

Σπηλιωτόπουλων προσπάθησε να τον πείσει. Τον εξόρκισε να μην 

διστάσει. Ο Δεληγιάννης, αφού έμεινε για πολλή ώρα σιωπηλός, 

απάντησε: «Ας γίνουνε χαλάλι για το έθνος». Ο Αγώνας ξεκινούσε 

για τους Δεληγιανναίους με μια επώδυνη θυσία. 

Εν τω μεταξύ στη Δυτική Στερεά Ελλάδα σημειώθηκε το πρώτο 

προεπαναστατικό επεισόδιο. Στις 5 Μαρτίου ο οπλαρχηγός του 

Ζυγού Δ. Μακρής, με σκοπό να εμψυχώσει τον πληθυσμό της 

περιοχής του, επιτέθηκε επικεφαλής 28 ανδρών στη Σκάλα 

Μεσολογγίου, εναντίον Τούρκων που συνόδευαν «θησαυρό» 

προοριζόμενο για τη Ναύπακτο. 

Στην Πελοπόννησο ο Παπαφλέσσας, αφού βεβαιώθηκε ότι η 

Επανάσταση ήταν θέμα ημερών για τα Καλάβρυτα, τη Βοστίτσα, 

την Πάτρα και τη Γαστούνη, κινήθηκε γρήγορα προς τη Μεσσηνία 

και τη Μάνη. Παντού κατηχούσε φανερά και ανακοίνωνε ότι 

έφθασε η μεγάλη στιγμή. Εμπλέκοντας με θαυμαστό τρόπο τις 

αλήθειες και τα ψέματα ξεσήκωνε τους πληθυσμούς στο πέρασμά 

του. Το μόνο που έμενε ήταν να καμφθούν οι αντιρρήσεις του 

διστακτικού ακόμη Πετρόμπεη. Ύστερα από έντονο παρασκήνιο 

(ανεπιβεβαίωτες πληροφορίες αναφέρουν ότι ο μεν Παπαφλέσσας 



διέβαλλε τον Μαυρομιχάλη στην τουρκική εξουσία με σκοπό να τον 

καταστήσει «αντάρτη» στα μάτια της και να τον εξωθήσει στην 

Επανάσταση, ο δε Μαυρομιχάλης προσπάθησε ανεπιτυχώς να 

δολοφονήσει τον ενοχλητικό αρχιμανδρίτη), οι δύο άνδρες 

συναντήθηκαν στις Κυτριές της Μάνης. Παρά τις προσπάθειες του 

Παπαφλέσσα ο μπέης της Μάνης παρέμεινε διστακτικός.  

Τα μετέπειτα γεγονότα, υποκινημένα κυρίως από τον Παπαφλέσσα 

και τη Φιλική Εταιρεία τον οδήγησαν στην Επανάσταση.  

Οι Φιλικοί της Κωνσταντινούπολης βοήθησαν τον γιο του 

Πετρόμπεη Γεώργιο, που τον κρατούσαν οι Τούρκοι όμηρο στην 

Κωνσταντινούπολη ως εγγύηση έναντι της πατρικής πίστης προς 

τον σουλτάνο, να δραπετεύσει. Η άφιξή του στη Μάνη και οι 

ενθουσιώδεις επαναστατικές ιδέες του ιδίου και των αδελφών του 

έγιναν γνωστές στις τουρκικές Αρχές. Την ίδια περίοδο, γύρω στα 

μέσα Μαρτίου, έφθασε στο λιμάνι του Αρμυρού ένα πλοίο 

κατάφορτο με πολεμοφόδια που είχαν στείλει οι Φιλικοί της 

Σμύρνης. Ο Παπαφλέσσας με τέχνασμα έπεισε τον Πετρόμπεη να 

δώσει άδεια εκτελωνισμού του φορτίου, εκθέτοντας τον έτσι στους 

Τούρκους σε περίπτωση αποκάλυψης του περιεχομένου του. 

Στις 14 Μαρτίου ο Νικόλαος Σολιώτης τήρησε την υπόσχεση που 

είχε δώσει στον Παπαφλέσσα και σήκωσε τα όπλα εναντίον των 

Τούρκων. Έστησε ενέδρα και κτύπησε τους ταχυδρόμους που 

μετέφεραν επιστολές του Σαλήχ στον Χουρσίτ στα Ιωάννινα.  

Η «πρώτη φωτιά είχε πέσει». 

Την προηγούμενη ημέρα (πιθανότατα) ο Ασημάκης Ζαΐμης 

γευμάτιζε με τον Ασημάκη Φωτήλα. Κατά τη διάρκεια του γεύματος 

ο Ζαΐμης ρώτησε τον σωματοφύλακά του Χονδρογιάννη: «Τι νέα;». 

Ο Χονδρογιάννης του απάντησε ότι την επομένη αναχωρούσε από 

τα Καλάβρυτα για την Τριπολιτσά ο Λαλαίος εισπράκτορας Σεϊδής 



μεταφέροντας μαζί με τον τραπεζίτη Νικ. Ταμπακόπουλο δημόσια 

χρήματα. Ζήτησε λοιπόν την άδεια από τον Αχαιό πρόκριτο να τον 

χτυπήσει για να του πάρει τα χρήματα που ανήκαν στο έθνος και 

να τα μεταφέρει στην Κερπινή. Ο Ζαΐμης του έγνευσε να κεράσει 

κρασί, ήπιε για την ελευθερία της πατρίδας και είπε: «Με την ευχή 

μου παιδία». 

 Η ενέδρα στήθηκε στην τοποθεσία Χελωνοσπηλιά κοντά στις 

Κατσάναις. Ο Σεϊδής κατόρθωσε να διαφύγει και έντρομος 

διηγήθηκε στους Τούρκους αγάδες την περιπέτειά του. Τότε 

εκδόθηκε διαταγή του Σαλήχ στους προκρίτους να χτυπούν 

ανελέητα κάθε παρόμοιο κρούσμα κλεφτών στην περιοχή ευθύνης 

τους. Η τουρκική διοίκηση άργησε να κατανοήσει ότι τα οι 

επιθέσεις αυτές ήταν προαναγγελία μιας επανάστασης. Η διαταγή 

του Σαλήχ που έχει ημερομηνία 20 Μαρτίου αναφέρεται στο 

επεισόδιο της Χελωνοσπηλιάς και αποτελεί σημαντικό στοιχείο για 

την χρονολόγηση των προεπαναστατικών αυτών επεισοδίων. 

Αλλά γνωστά γεγονότα των κρίσιμων εκείνων ημερών ήταν η 

επίθεση και ο φόνος με εντολή του Ασημάκη Φωτήλα στο Λιβάρτζι 

δύο Τούρκων σπαχήδων. Η φονική επίθεση που εξαπέλυσε ο 

Νικόλαος Σολιώτης εναντίον Αλβανών στο Βερσοβά, η ενέδρα των 

Πετμεζαίων στην Ακράτα εναντίον ομάδας Τούρκων που μετέβαινε 

από τα Σάλωνα στην Τριπολιτσά  καθώς και ο φόνος στο Ανάγυρο 

του Σοπωτού Τουρκαλβανών, που συνόδευαν Τούρκους 

προύχοντες, από τους Σταθ. Πανόπουλο, Αθαν. Κίσο, Παν. 

Βλάντη κ.α. 

Το πιο σοβαρό όμως επεισόδιο που κατέληξε και στην πρώτη 

πολεμική επιχείρηση του Αγώνα ήταν η επίθεση των Πετμεζαίων 

και των Μαζαίων εναντίον υπηρετών του βοεβόδα (διοικητή) των 

Καλαβρύτων Ιμπραήμ πασά Αρναούτογλου στις 18 (η 20) 



Μαρτίου. Ο Αρναούτογλου όταν πληροφορήθηκε το συμβάν 

έσπευσε να οχυρωθεί μαζί με Τούρκους κατοίκους της περιοχής 

σε τρείς πύργους των Καλαβρύτων. 

Όταν ο Σαλήχ πληροφορήθηκε τα τεκταινόμενα στα Καλάβρυτα 

έδωσε εντολή να φυλακιστούν οι όμηροι αρχιερείς και πρόκριτοι. 

Από τη στιγμή εκείνη άρχισαν να φθάνουν στην Τριπολιτσά 

Τούρκοι πρόσφυγες από την ύπαιθρο αναζητώντας ασφάλεια 

πίσω από τα τείχη της πόλης. Παράλληλα πολλοί Έλληνες 

φρόντιζαν να ασφαλίζουν τις οικογένειές τους σε ορεινά 

κρησφύγετα και όσοι μπορούσαν στα νησιά. 

Η ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ ΤΩΝ ΚΑΛΑΒΡΥΤΩΝ, ΤΗΣ ΒΟΣΤΙΤΣΑΣ ΚΑΙ 

Η ΕΝΑΡΞΗ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΣΤΗΝ ΠΑΤΡΑ 

Στις 21 Μαρτίου συγκεντρώθηκαν στα Καλάβρυτα 600 ένοπλοι 

αγωνιστές με επικεφαλής τον Σωτήρη Χαραλάμπη, τον Φωτήλα, 

τον Σωτήριο Θεοχαρόπουλο, τον Ιωάννη Παπαδόπουλο, τον Νικ. 

Σολιώτη και τους Πετμεζαίους. Επιτέθηκαν εναντίον των 

οχυρωμένων Τούρκων. Οι τελευταίοι αναγκάστηκαν να 

παραδοθούν, ύστερα από πενθήμερη αντίσταση. Ο απολογισμός 

της πρώτης αυτής επιχείρησης ήταν δύο νεκροί Έλληνες  και τρεις 

τραυματίες, μεταξύ των οποίων και ο Σολιώτης. Η επίθεση αυτή 

εναντίον των πύργων των Καλαβρύτων ήταν η πρώτη πολεμική 

επιχείρηση του Αγώνα στην Πελοπόννησο. 

Νεώτερες έρευνες, στηριζόμενες σε απομνημονεύματα των 

αγωνιστών, υποστηρίζουν ότι πριν οι Έλληνες ξεκινήσουν για την 

επίθεση, παρακολούθησαν δοξολογία στην Αγία Λαύρα και πήραν 

μαζί τους για σημαία το λάβαρο της Μονής με τη χρυσοκέντητη 

παράσταση της Κοιμήσεως της Θεοτόκου. 

Εν τω μεταξύ στη Στερεά Ελλάδα (αρχές γ’ δεκαημέρου του 

Μαρτίου) ο Οδυσσέας Ανδρούτσος μαζί με τον ηγούμενο της 



μονής της Τατάρνας Κυπριανό, χτύπησαν 60 Τούρκους που με 

αρχηγό τον Χασάν μπέη Γκέκα, συνόδευαν χρηματαποστολή. 

Χαρακτηριστικό είναι πως οι αγωνιστές άφησαν άθικτα τα χρήματα 

για να φανεί πως η επιχείρηση ήταν καθαρά επαναστατική πράξη.   

Η Βοστίτσα, χάρη στις ενέργειες των προκρίτων Δημ. 

Μελετόπουλου, Ανδρέα Λόντου και Λέων Μεσσηνέζη, ήδη από τις 

αρχές Μαρτίου διέθετε το πρώτο οργανωμένο επαναστατικό σώμα 

που αριθμούσε 400 άνδρες. Το γεγονός αυτό δεν πέρασε 

απαρατήρητο από τους Τούρκους της περιοχής. Όταν μάλιστα 

πληροφορήθηκαν τα γεγονότα των Καλαβρύτων ανησύχησαν 

ιδιαίτερα καθώς μάλιστα η πόλη δεν διέθετε κάποιο ασφαλές 

οχυρό. Τότε ήλθαν σε διαπραγματεύσεις με τους προκρίτους για 

την ασφαλή αποχώρησή τους. Οι τελευταίοι όχι μόνο τους 

επέτρεψαν να περάσουν στη Φωκίδα αλλά τους διευκόλυναν 

κιόλας προκειμένου να προστατεύσουν τους κατοίκους από τυχόν 

αντεπίθεση των εκδιωχθέντων. 

Μόλις αναχώρησαν οι Τούρκοι (πιθανότατα στις 23 Μαρτίου) ο 

Ανδρέας Λόντος ύψωσε στη Βοστίτσα μια κόκκινη σημαία με 

μαύρο σταυρό. Επρόκειτο για την πρώτη ελληνική επαναστατική 

σημαία. 

Στην Πάτρα οι τουρκικές Αρχές άρχισαν να ανησυχούν όταν στις 

20 Φεβρουαρίου οι «ραγιάδες»  αρνήθηκαν να πληρώσουν το 

καθιερωμένο χαράτσι. Οι ανησυχίες τους εντάθηκαν μετά την 

άρνηση του Παλαιών Πατρών Γερμανού να μεταβεί στην 

Τριπολιτσά. Έκδηλη απόδειξη των τουρκικών ανησυχιών ήταν η 

μεταφορά στο κάστρο της πόλης των πολύτιμων αντικειμένων  

(1η Μαρτίου) και των οικογενειών τους (6 Μαρτίου). Παράλληλα και 

οι Έλληνες  έσπευσαν να ασφαλίσουν τις οικογένειές τους στα 

Επτάνησα και στις ορεινές περιοχές της επαρχίας. 



Στις 23 Μαρτίου οι Τούρκοι κάλεσαν σε σύσκεψη τους προξένους 

των ξένων δυνάμεων και τους προέτρεψαν να ασκήσουν την 

επιρροή τους ώστε να μην εξεγερθούν οι Έλληνες.  

Στην πραγματικότητα ο σκοπός τους ήταν να εκφοβίσουν τους 

Επτανήσιους προξένους της Ρωσίας, της Αυστρίας και της 

Σουηδίας, για τους οποίους υπήρχαν υποψίες ότι ήταν 

αναμεμιγμένοι στην εναντίον των Τούρκων «συνομωσία».  

Οι υποψίες τους ήταν σωστές καθώς οι εν λόγω πρόξενοι ήταν 

σημαίνοντα μέλη της Φιλικής και διατηρούσαν επαφές με τα 

επαναστατικά στοιχεία της περιοχής με θέμα τον επικείμενο 

Αγώνα. 

Τις πρώτες απογευματινές ώρες της 23ης Μαρτίου, λίγο μετά τη 

σύσκεψη  των προξένων ομάδα ενόπλων Τούρκων επιτέθηκε 

εναντίον της οικίας του προκρίτου Ιωάννη Παπαδιαμαντόπουλου, 

που θεωρείτο ο πρωτεργάτης της κίνησης των Ελλήνων της πόλης 

για την επανάσταση, και κατά της Μητρόπολης. Εξοργισμένοι γιατί 

δεν βρήκαν τον Έλληνα πρόκριτο παρέδωσαν την οικία του στις 

φλόγες. Η φωτιά επεκτάθηκε γρήγορα στη συνοικία των 

προξενείων. Ταυτόχρονα εξαπολύθηκαν κανονιοβολισμοί από το 

κάστρο εναντίον των ελληνικών συνοικιών. Ξαφνικά όμως 

εμφανίστηκαν στους δρόμους της πόλης πάνοπλοι Έλληνες, 

κυρίως Ζακυνθινοί και Κεφαλλονίτες με επικεφαλής τον Πατρινό 

Παναγιώτη Καρατζά (πρώην αξιωματικό του βρετανικού στρατού 

στη Ζάκυνθο) και τους Επτανήσιους Νικόλαο Γερακάρη και 

Ευάγγελο Λιβαδά. Ταυτόχρονα ένοπλοι Πατρινοί συγκεντρώθηκαν 

στο ρωσικό προξενείο και επιτέθηκαν στους Τούρκους. Οι 

τελευταίοι είχαν ήδη ενισχυθεί και από άλλους 100-150 ομοεθνείς 

τους, οι οποίοι έσπευσαν από το Ρίο. Η σύρραξη γενικεύθηκε, 



πυρκαγιές και λεηλασίες προκάλεσαν, ολόκληρη τη νύχτα, μεγάλες 

καταστροφές στην πόλη.  

Τελικά οι Τούρκοι αναγκάστηκαν να καταφύγουν στο κάστρο.  

Από τα χαράματα της επόμενης ημέρας, αλλά και την 25η Μαρτίου, 

εισήλθαν στην πόλη από τα γειτονικά χωριά και κατέλαβαν 

επίκαιρες θέσεις πλήθος πολυάριθμες ομάδες επαναστατών, με 

επικεφαλής τους Ιωάννη Παπαδιαμαντόπουλο, Νικόλαο Λόντο, 

Κουμανιώτες, Παλαιών Πατρών Γερμανό, Ανδρέας Ζαΐμη, Ανδρέα 

Λόντο, Μπενιζέλο Ρούφο, Νενέκο, Σαγιά, Σωτήριο Θεοχαρόπουλο, 

Κερνίκης Προκόπιο και άλλους. 

Οι εισελθόντες κατευθύνθηκαν προς την πλατεία του Αγίου 

Γεωργίου, όπου ο Γερμανός έστησε μεγάλο ξύλινο σταυρό.  

Εκεί ύψωσε και ο Λόντος (σύμφωνα με πολλές μαρτυρίες) την 

κοκκινόμαυρη σημαία με την οποία είχε κηρύξει την Επανάσταση 

στη Βοστίτσα. Τελέσθηκε δοξολογία και τρισάγιο. Μετά απ’ αυτό, 

και υπό τους ήχους των κανονιοβολισμών από το κάστρο, εδόθη ο 

φοβερός όρκος: «Ελευθερία ή θάνατος». Η Επανάσταση είχε 

ξεκινήσει και τυπικά πλέον. 

Την ίδια ημέρα οι Πατρινοί, Καλαβρυτινοί και Αιγιώτες αρχηγοί 

αποφάσισαν τον σχηματισμό επιτροπής για τη διεύθυνση και 

οργάνωση του Αγώνα. Η επιτροπή έλαβε την επωνυμία 

«Επαναστατικόν Διευθυντήριον». Η πρώτη ενέργεια του 

Διευθυντηρίου ήταν η σύνταξη διακήρυξης της Ελληνικής 

Επανάστασης. Το έγγραφο συντάχθηκε από τον Γερμανό στις 25 

του μήνα και επιδόθηκε στους προξένους στην Πάτρα την 

επομένη.  

ΕΝΑΡΞΗ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΣΤΗ ΜΑΝΗ ΚΑΙ 

ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ ΤΗΣ ΚΑΛΑΜΑΤΑΣ 



Ένα πρωινό του Μαρτίου ο ιπποκόμος του Αρναούτογλου 

Σουλεϊμάν αγά, βοεβόδα της Καλαμάτας, πηγαίνοντας να ποτίσει 

τα άλογα σ' ένα πηγάδι έξω από την πόλη, ανακάλυψε ένα 

σπασμένο κιβώτιο γεμάτο με πυρίτιδα και γύρω του πλήθος από 

ίχνη ανθρώπων και ζώων. Ανέφερε το γεγονός στον 

Αρναούτογλου και εκείνος συνέλαβε αμέσως όλους τους 

προκρίτους της Καλαμάτας. Την ίδια ημέρα Τούρκοι ανιχνευτές 

εντόπισαν ένα μεγάλο καραβάνι (250 υποζύγια) συνοδευόμενο 

από 250 ένοπλους άνδρες. Ήταν ο Νικηταράς και μετέφερε 

πυρομαχικά που είχε παραλάβει από την Καρδαμύλη. Ο 

Αρναούτογλου ρώτησε τους αιχμαλώτους προκρίτους για το 

καραβάνι. Εκείνοι τού απάντησαν ότι ήταν χωρικοί που μετέφεραν 

ελαιόλαδο και αλάτι και ότι ήταν οπλισμένοι για να αποτρέψουν 

πιθανή ληστρική ενέργεια από τους κλέφτες. Ο Αρναούτογλου 

όμως δεν τους πίστεψε και ειδοποίησε τους Τούρκους της 

Καλαμάτας να ετοιμασθούν για να φύγουν. Με τους ολιγάριθμους 

άνδρες (150) που διέθετε δεν ήταν δυνατόν να υπερασπισθεί την 

πόλη. Όταν έμαθε όμως ότι τα περάσματα είχαν καταληφθεί από 

πολυάριθμες ομάδες κλεφτών, άλλαξε γνώμη και διέταξε να 

σταματήσουν οι προετοιμασίες για αναχώρηση.  

Στο μεταξύ, οι καπετάνιοι που είχαν περικυκλώσει την πόλη 

έμαθαν για τη σύλληψη των προκρίτων. Τους έστειλαν λοιπόν ένα 

ψεύτικο απειλητικό γράμμα, με το οποίο απαιτούσαν μεγάλες 

ποσότητες τροφίμων και πυρομαχικών. Σε αντίθετη περίπτωση, η 

πόλη θα παραδιδόταν στις φλόγες. Οι πρόκριτοι έδωσαν το 

γράμμα στον Αρναούτογλου και όταν τον βεβαίωσε και ο Κύριλλος, 

ηγούμενος του μοναστηρίου του Αγίου Ηλία, ότι στα περίχωρα 

είχαν συγκεντρωθεί 2.000 κλέφτες, αποφυλάκισε τους προκρίτους 

και τους κάλεσε σε σύσκεψη για να αποφασίσουν τι θα πράξουν. 



Εκείνοι τού πρότειναν να ζητήσει τη βοήθεια του Πετρόμπεη, που 

ήταν ηγεμόνας αναγνωρισμένος από την κεντρική διοίκηση.  

Μην έχοντας άλλη επιλογή, ο Τούρκος βοεβόδας ζήτησε 

ενισχύσεις από τον Πετρόμπεη, ώστε να προστατεύσει την πόλη 

από τους κλέφτες. Πράγματι, ο Μανιάτης πρόκριτος έστειλε τον γιο 

του, Ηλία Μαυρομιχάλη (19 ή 20 Μαρτίου), με 150 Μανιάτες που 

οχυρώθηκαν στα μεγαλύτερης στρατηγικής σημασίας οικήματα της 

Καλαμάτας. Ήταν το σύνθημα που περίμεναν οι οπλαρχηγοί, που 

είχαν συγκεντρωθεί στις Κιτριές και είχαν πια πείσει τον 

Πετρόμπεη να ηγηθεί του Αγώνα. Στην Αρεόπολη της Μάνης, ήδη 

από τις 17 Μαρτίου, στον ναό των Ταξιαρχών, έλαβε χώρα 

δοξολογία για την Επανάσταση. 

Στις 22 Μαρτίου 2.000 ένοπλοι με επικεφαλής τους Θεόδωρο 

Κολοκοτρώνη, τους Μούρτζινους, τους Καπετανάκηδες, τους 

Κουμουντουράκηδες, τους Κυβέλλους, τους Κυβέλλους, τους 

Χρηστέηδες και τον Παναγιώτη Βενετσανάκη κατέλαβαν τους 

λόφους γύρω από την πόλη. Παράλληλα πλησίασαν ο 

Παπαφλέσσας, με τον Νικηταρά και τον Αναγνωσταρά. 

 Ο Αρναούτογλου εξαπέλυσε και αγγελιοφόρους προς όλες τις 

κατευθύνσεις ζητώντας βοήθεια, αλλά αυτοί συλλαμβάνονταν στον 

δρόμο από τους επαναστάτες. Οι Τούρκοι, θεωρώντας μικρή τη 

δύναμη που έστειλε ο Πετρόμπεης, ζήτησαν να έλθει ο ίδιος με 

περισσότερους άνδρες. Τότε ξεκίνησε και ο Πετρόμπεης με 2.000 

Μανιάτες απ' όλα τα καπετανάτα της Μάνης και εισήλθε στην 

Καλαμάτα στις 23 Μαρτίου 1821. Μαζί του ήταν και οι 

Κολοκοτρώνης, Παπαφλέσσας, Νικηταράς, Αναγνωσταράς, 

Μούρτζινος και πολλοί άλλοι. Αμέσως έστειλαν τελεσίγραφο στον 

Αρναούτογλου να παραδώσει τα όπλα μέσα σε διάστημα τριών 



ωρών. Οι Τούρκοι, έχοντας πέσει σε αυτήν την ευφυή παγίδα, 

αναγκάσθηκαν να παραδοθούν.  

Η Καλαμάτα ήταν η πρώτη μεγάλη πόλη που ελευθερώθηκε από 

τους επαναστατημένους Έλληνες. Την επόμενη ημέρα 

πραγματοποιήθηκε επίσημη δοξολογία για να εορτασθεί το 

γεγονός. Τους Τούρκους της πόλης τούς διασκόρπισαν σε 

διάφορα χωριά της Μάνης και της Μεσσηνίας, όπου τελικά 

θανατώθηκαν (ακόμη και ο Αρναούτογλου έτυχε της ίδιας μοίρας).  

Στις 25 Μαρτίου ο Πετρόμπεης συνέστησε τη Μεσσηνιακή 

Γερουσία και εξέδωσε προκήρυξη προς τις ευρωπαϊκές Aυλές 

εξηγώντας τους λόγους της Επανάστασης των Ελλήνων και 

ζητώντας τη συμπαράστασή τους. 

Η ΕΞΑΠΛΩΣΗ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΤΙΚΗΣ ΦΛΟΓΑΣ  

Την ίδια ημέρα που απελευθερώθηκε η Καλαμάτα επαναστάτησε 

και η ανατολική Μάνη. Στις 23 Μαρτίου στο Μαραθωνήσι (Γύθειο) 

οι Γρηγοράκηδες, που είχαν ήδη έλθει σε συνεννόηση με τον 

Κυριακούλη Μαυρομιχάλη ύψωσαν την επαναστατική σημαία. 

Αμέσως κινήθηκαν προς τη Μονεμβασία αναγκάζοντας τους 

Τούρκους της περιοχής να καταφύγουν στο κάστρο. 

Εν τω μεταξύ μεμονωμένα επεισόδια σε βάρος των Τούρκων 

σημειώθηκαν, λίγο αργότερα από τα εκείνα στην επαρχία 

Καλαβρύτων, και σε άλλες περιοχές της Πελοποννήσου πριν από 

την έναρξη της Επανάστασης σε αυτές. Έτσι π.χ. στα Βλάχικα της 

επαρχίας Καρύταινας ο Γιωργάκης Ντρίτζας παρακινημένος από 

τους Κωνσταντίνο Αλεξάνδρου και Θεόδωρο Καρδαρά φόνευσε 

τέσσερις Τούρκους που μετέβαιναν στην Τριπολιτσά. Τις ίδιες 

ημέρες, κοντά στην Τριπολιτσά, ένοπλοι υπό τους Δημ, 

Τσεκόπουλο, Γ. Δαρειώτη κ.α. χτύπησαν τους κεχαγιάδες του 

Γκοσιού και του Παλιόπυργου. 



Παράλληλα ο Γ. Δανόπουλος σκότωσε στο Δερβενάκι έναν 

Τούρκο αξιωματούχο της Κορίνθου και, αφού κατέλαβε το χωριό 

Ζαχαριά, απέκοψε την επικοινωνία μεταξύ Κορίνθου και Αργους. 

Τις ίδιες ημέρες ο Γκολφίνος Πετμεζάς σκότωσε τον εισπράκτορα 

του Κιαμήλ μπέη της Κορίνθου. 

Τα δύο τελευταία επεισόδια δημιούργησαν πολεμικό αναβρασμό 

στην Κορινθία. Οι κάτοικοι της περιοχής ζήτησαν από τους 

Καλαβρυτινούς αγωνιστές να τους στείλουν αρχηγό. Κατέφθασαν 

τότε στην Κορινθία οι Πετμεζαίοι και ο Παπανίκας. Αφού 

συγκέντρωσαν όλους τους αποφασισμένους άνδρες ώθησαν όλη 

την περιοχή στην Επανάσταση. Αυτό συνέβη πριν από την 25η 

Μαρτίου. Στις 27 Μαρτίου άρχισε η πολιορκία των αποκλεισμένων 

Τούρκων στον Ακροκόρινθο. Τους πολιορκητές ενίσχυσαν οι 

Δερβενοχωρίτες, που είχαν ήδη από τις 23 Μαρτίου 

επαναστατήσει υπό τον Γιάννη Χατζή Μελέτη και είχαν ιδρύσει 

στρατόπεδο στην Περαχώρα. Στις 25 Μαρτίου το στρατόπεδό τους 

που αριθμούσε 1.500 ενόπλους μεταφέρθηκε στις Κεχριές.  

Από εκεί μια ομάδα Δερβενοχωριτών οχυρώθηκε στο Εξαμίλι, 

αποκλείοντας έτσι τον Ισθμό. Άλλη ομάδα έσπευσε να ενισχύσει 

τους πολιορκητές του Ακροκορίνθου. Στην ίδια πολιορκία 

συμμετείχαν Αιγινήτες και άλλοι από τα γύρω νησιά. 

Οι ειδήσεις για τα γεγονότα των Καλαβρύτων δεν άργησαν να 

φθάσουν στο Αργος. Μολονότι οι προύχοντες της περιοχής 

Ιωάννης Περούκας και ο αρχιερέας του Ναυπλίου Γρηγόριος ήταν 

από τους πρώτους που είχαν ανταποκριθεί στην πρόσκληση του 

Σαλήχ για μετάβαση στην Τριπολιτσά, οι Τούρκοι της περιοχής 

τρομοκρατήθηκαν και από τις 23-24 Μαρτίου κατέφυγαν στην 

Ακροναυπλία. Στις 25 ένοπλοι Τούρκοι επέστρεψαν στο Αργος και 

ζήτησαν από τους Έλληνες κατοίκους να τους εμπιστευθούν τις 



οικογένειές τους για να τις μεταφέρουν στο Ναύπλιο χάριν της 

ασφάλειάς τους από τους «κλέφτες». Ήθελαν ομήρους. Οι Αργίτες 

υποκρίθηκαν ότι τους ευχαριστούσε η καλή τους διάθεση. Ζήτησαν 

προθεσμία μιας ημέρας για να ετοιμασθούν. Τη νύχτα όμως 

φυγάδευσαν τις οικογένειές τους στα γειτονικά χωριά. Όταν την 

επομένη επέστρεφαν οι Τούρκοι ένοπλοι στο Αργος, πολλοί 

επαναστάτες τους έφραξαν τον δρόμο και τους φώναξαν: «Πίσω, 

αγάδες, πίσω. Χριστιανοί και Τούρκοι δεν συζούν πλέον».  

Οι Τούρκοι αναγκάστηκαν να επιστρέψουν άπρακτοι στο Ναύπλιο. 

Στην Κυνουρία, όπου ο τουρκικός πληθυσμός ήταν σχεδόν 

ανύπαρκτος ο Αναγνώστης Κονδάκης είχε εγκαίρως δημιουργήσει 

σώμα ενόπλων. Έτσι, μόλις πληροφορήθηκε το μήνυμα της 

εξέγερσης, ύψωσε την επαναστατική σημαία στον Αγιο Πέτρο (24 

Μαρτίου). Μαζί με τον επίσκοπο Βρεσθένης Θεοδώρητο, ίδρυσαν 

στις 25 Μαρτίου στρατόπεδο στα Βέρβαινα, με σκοπό να 

προφυλάξουν τις γειτονικές περιοχές από ενδεχόμενες επιθετικές 

επιχειρήσεις των Τούρκων της Τριπολιτσάς. Εκεί έφθασαν ο 

επίσκοπος Ελους Ανθιμος με σώμα αγωνιστών καθώς και ένοπλοι 

από τον Μυστρά με αρχηγούς τον Παναγιώτη Γιατράκο και τον 

Νικόλαο Δεληγιάννη. Από τα Βέρβαινα έστειλαν επιστολές στους 

Υδραίους και τους Σπετσιώτες με τις οποίες τους προέτρεπαν να 

αποκλείσουν κάθε σημείο που θα μπορούσε να προσβληθεί από 

τα τουρκικά πλοία. Ταυτόχρονα ζήτησαν ενόπλους από τα 

γειτονικά χωριά. 

Στη Γαστούνη η ευρεία στρατολογία αγωνιστών από τον 

ισχυρότερο πρόκριτο της περιοχής Γεώργιο Σισίνη ανάγκασε τους 

ντόπιους Τούρκους να καταφύγουν στο ισχυρό γειτονικό Λάλα. 

Μόλις πληροφορήθηκαν την αναχώρησή τους οι κάτοικοι του 

Πύργου κήρυξαν την Επανάσταση. 



Στην Κυπαρισσία υπήρχαν δυσκολίες καθώς οι Τούρκοι ήταν 

περισσότεροι από τους Έλληνες. Στην ορεινή όμως περιοχή της 

Τριφυλίας, οι ορεσίβιοι φιλοπόλεμοι κάτοικοι, οι Δρέδες, 

επαναστάτησαν στις 24 Μαρτίου με την προτροπή των Δημητρίου 

Παπατσώρη, Αλεξίου Φούτση και Αντωνίου Δάρα. Οι επαναστάτες 

λεηλάτησαν τις δημόσιες αποθήκες και κατέλαβαν την στρατηγική 

θέση Κακόρευμα απειλώντας έτσι την Κυπαρισσία. Για τον ίδιο 

σκοπό ίδρυσαν στρατόπεδο στη θέση Κεφαλάρι. Οι Τούρκοι της 

Κυπαρισσίας, μόλις πληροφορήθηκαν τις επαναστατικές αυτές 

ενέργειες, φυγάδευσαν τις οικογένειές τους στην ερειπωμένη 

σχεδόν ενετική ακρόπολη της πόλης. Οι ίδιοι έλαβαν θέσεις σε 

κατάλληλα σημεία της πόλης προκειμένου να αναχαιτίσουν 

ενδεχόμενη επίθεση των επαναστατών. 

Οι επαρχίες Μεθώνης και Νεοκάστρου, με τη βοήθεια των 

Τριφυλίων και την ενίσχυση του αρχιερέως Γρηγορίου και των 

προκρίτων αδελφών Οικονομίδη, επαναστάτησαν στις 25 Μαρτίου. 

Οι λιγοστοί Τούρκοι κάτοικοι της περιοχής έσπευσαν τότε να 

ενωθούν με τους ισχυρότερους γείτονές στην Κορώνη. Οι 

επαναστάτες όμως τους προσέβαλαν και τους ανάγκασαν να 

κλεισθούν στα κάστρα τους. 

Στο κέντρο της Πελοποννήσου η επαρχία της Καρύταινας είχε 

εξεγερθεί ταυτόχρονα με την Αχαΐα και τη Μάνη. Οι δύο ισχυρές 

οικογένειες της περιοχής, οι Δεληγιάννηδες και οι αδελφοί 

Πλαπούτα κήρυξαν την Επανάσταση στις 23 Μαρτίου μετά από 

επίσημη δοξολογία στα Λαγκάδια. Ήδη όμως λίγες ημέρες πριν, ο 

Γιωργάκης και ο Δημήτρης Πλαπούτας είχαν προχωρήσει σε 

στρατολόγηση ενόπλων και είχαν ξεσηκώσει τις ορεινές περιοχές 

της επαρχίας. Στις 23 Μαρτίου οι Καρυτινοί άρχισαν πολεμικές 

επιχειρήσεις που είχαν σαν κύριο σκοπό την κατάληψη επικαίρων 



θέσεων για την απόκρουση μιας ενδεχόμενης επίθεσης από τους 

Τούρκους της Τριπολιτσάς. 

Δύο ημέρες αργότερα Ζυγοβιστινοί, υπό τον Θεοδόσιο Καρδαρά, 

Στεμνιτσιώτες και Δημητσανίτες, υπό τον Κωνσταντίνο 

Αλεξανδρόπουλο και άλλους, αποφάσισαν να επιτεθούν εναντίον 

των Τούρκων κατοίκων της Καρύταινας. Τα σχέδια τους όμως 

προδόθηκαν από τους προκρίτους Σπήλιο Κουλή και Μιχαλή. 

 Έτσι οι Τούρκοι πρόλαβαν να καταφύγουν στον οχυρό, αλλά 

χωρίς εφόδια, Παλιόπυργο. Οι επαναστάτες έσπευσαν να τους 

πολιορκήσουν. 

Οι εμπειροπόλεμοι Τούρκοι της περιοχής του Φαναρίου θα 

μπορούσαν να αποτελέσουν σημαντικό εμπόδιο στα σχέδια των 

επαναστατών. Επηρεασμένοι όμως και αυτοί από τον πανικό των 

ομοεθνών τους στην ύπαιθρο αποφάσισαν να καταφύγουν στην 

Τριπολιτσά. 

Ενώ συνέβαιναν αυτά στην Πελοπόννησο οι Στερεοελλαδίτες 

οπλαρχηγοί έσπευδαν και αυτοί να ξεσηκώσουν τις περιοχές τους. 

Στις 24 Μαρτίου ο αρματολός των Σαλώνων Πανουργίας 

πληροφορήθηκε την εξέγερση της Αχαΐας. Αμέσως κάλεσε στον 

Προφήτη Ηλία, κοντά στα Σάλωνα, τους προκρίτους της περιοχής 

και τους ανακοίνωσε την χαρμόσυνη είδηση. Εκείνοι την δέχθηκαν 

με ενθουσιασμό και κήρυξαν την Επανάσταση. Επόμενη ενέργεια 

του Πανουργιά ήταν να προχωρήσει σε ευρεία στρατολόγηση και 

να στείλει τον Γκούρα στο Γαλαξίδι για να  ζητήσει από τους 

κατοίκους της πόλης να συμμετάσχουν στις επιχειρήσεις. Η 

συνδρομή των Γαλαξιδιωτών ήταν απαραίτητη γιατί διέθεταν 

αξιόλογη στρατιωτική δύναμη και ισχυρό στόλο (πάνω από 40 

εξοπλισμένα πλοία) με τα οποία μπορούσαν να εξασφαλίσουν την 

ελεύθερη κίνηση στον Κορινθιακό κόλπο και να εξουδετερώσουν 



τον κίνδυνο από τα τουρκικά πλοία που ναυλοχούσαν στη 

Ναύπακτο. 

Ο Πανουργίας πρότεινε στους συγκεντρωμένους στον Προφήτη 

Ηλία οπλαρχηγούς και προκρίτους να διενεργήσουν άμεση έφοδο 

στα Σάλωνα. Εκείνοι όμως δίσταζαν γιατί ήδη είχαν φθάσει στην 

πόλη οι Τούρκοι της Βοστίτσας και είχαν ενισχύσει τη φρουρά της 

πόλης. Ο Πανουργίας όμως, που φοβόταν την άφιξη και άλλων 

τουρκικών ενισχύσεων στην πόλη, κατόρθωσε να τους πείσει με 

ένα ευφυές τέχνασμα. Άνθρωπος του έφθασε στον Προφήτη Ηλία 

και ανακοίνωσε πως είδε με τα μάτια του ρωσικά πλοία στον 

Κορινθιακό κόλπο. Η ψευδής αυτή είδηση σε συνδυασμό με το 

γεγονός ότι 1.000 ένοπλοι από τα Βλαχοχώρια και το Γαλαξίδι 

ανταποκρίθηκαν στην πρόσκληση του Πανουργία έκανε τους 

προκρίτους και τους οπλαρχηγούς να εγκαταλείψουν τους 

δισταγμούς τους. 

Στην Λειβαδιά ο Αθανάσιος Διάκος και οι πρόκριτοι της πόλης 

αποφάσισαν να στείλουν τον Βασίλη Μπούσγο στην Πάτρα, το 

κυριότερο κέντρο της Φιλικής Εταιρείας στην Ελλάδα ώστε να 

λάβουν τις τελευταίες εντολές για τη σχεδιαζόμενη εξέγερση. Ο 

Μπούσγος ξεκίνησε στις 24 Μαρτίου. Όταν έφθασε στο Γαλαξίδι, 

πληροφορήθηκε τον ξεσηκωμό της Πελοποννήσου και πήρε τον 

δρόμο της επιστροφής, για νε φέρει στη Λιβαδειά το μεγάλο 

μήνυμα. Πρώτα πέρασε από την Αράχωβα, όπου συνέστησε 

στους κατοίκους να καταλάβουν τις διαβάσεις της επαρχίας τους 

ώστε να εμποδίσουν την επικοινωνία των Τούρκων των Σαλώνων 

με εκείνους της Λειβαδιάς. Ηδη όμως ένας Τούρκος αγγελιοφόρος 

από τα Σάλωνα μετέφερε την είδηση του ξεσηκωμού των 

«ραγιάδων» στους ομοεθνείς του της Λιβαδειάς. Ο Μπούσγος τον 



συνάντησε στο χάνι του Ζεμενού και τον φόνευσε. Το πρώτο αίμα 

στη Δυτική Στερεά Ελλάδα είχε χυθεί. 

Από τα προαναφερθέντα γίνεται αντιληπτό ότι μέχρι τις 25 

Μαρτίου είχε επαναστατήσει ολόκληρη η Πελοπόννησος και η 

φλόγα εξαπλωνόταν ταχύτατα στη Στερεά Ελλάδα. Τις επόμενες 

εβδομάδες όλες σχεδόν οι περιοχές της χώρας θα ύψωναν τις 

επαναστατικές τους σημαίες. 

Στις 24 Μαρτίου ο Κολοκοτρώνης είχε αναχωρήσει από την 

Καλαμάτα με κατεύθυνση την Αρκαδία: «Έκοψα ευθύς δύο 

σημαίες με σταυρό και εκίνησα…Κινώντας εγώ, είχαν μια 

προθυμία οι Έλληνες, όπου όλοι με τας εικόνας έκαναν δέηση και 

ευχαριστήσεις. Μου ήρχετο πότε να κλάυσω…από την προθυμίαν 

που έβλεπα…Εις τον ποταμόν της Καλαμάτας ασπασθήκαμε και 

ξεκινήσαμε». Ο ορμητικός χείμαρρος της Επανάστασης είχε 

ξεκινήσει, παρασέρνοντας τα πάντα στο διάβα του. 

 

 

 

ΕΝΘΕΤΟ 

Ο ΜΥΘΟΣ ΤΗΣ ΑΓΙΑΣ ΛΑΥΡΑΣ 

Ο Παλαιών Πατρών Γερμανός κατέστη θρυλικός για την ύψωση 

του λαβάρου της μονής της Αγίας Λαύρας , δίκην επαναστατικής 

σημαίας, την 25η Μαρτίου 1821. Αυτό όμως δεν είναι αληθές, αφού 

ο ίδιος στα απομνημονεύματά του δεν αναφέρει τίποτα γι’ αυτό.  

Στην πραγματικότητα στην Αγία Λαύρα έλαβε χώρα (στις 10 ή στις 

13 Μαρτίου) μια σημαντική σύσκεψη των προκρίτων και των 

αρχιερέων που είχαν αρνηθεί να μεταβούν στην Τριπολιτσά. 

 Οι παρευρισκόμενοι επρόκειτο να αποφασίσουν για τις περαιτέρω 

ενέργειες.  



Για το αν αποφασίστηκε στη σύσκεψη αυτή η έναρξη της 

Επανάστασης υπάρχουν δύο αντικρουόμενες απόψεις. Οι 

περισσότεροι μελετητές, βασιζόμενοι στα απομνημονεύματα του 

Γερμανού, υποστηρίζουν ότι δεν ελήφθη καμία τέτοια απόφαση. 

Άλλοι δέχονται το αντίθετο, στηριζόμενοι σε μαρτυρίες 

προερχόμενες από οικογενειακά αρχεία αγωνιστών, που 

αναφέρουν ότι όχι μόνο αποφασίστηκε τότε στην Αγία Λαύρα η 

έναρξη της Επανάστασης αλλά πως έλαβε χώρα και ειδική 

δοξολογία στις 17 Μαρτίου, ημέρα εορτής του τιμωμένου εκεί 

Αγίου Αλεξίου, και επακολούθησε ορκωμοσία. Οι ίδιοι συνδέουν 

αυτή τη σύσκεψη με την αποστολή από τα Καλάβρυτα στον 

Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη μηνύματος με ημερομηνία 19 Μαρτίου το 

οποίο κωδικοποιημένα ανέφερε: «Εξοχώτατε Α. Μ. Χθές ετελέσθη 

το στεφάνωμα και έστω εις γνώσιν Σας. Καλάβρυτα τη 19 Μαρτίου 

1821. Νικόλαος Χριστοδούλου Σολιώτης. Α. Σκαλτσάς». 

Οι μελετητές θεωρούν ότι η λέξη «στεφάνωμα» σήμαινε πως 

κηρύχθηκε η Επανάσταση. Το πιο πιθανό είναι ότι η Επανάσταση 

δεν κηρύχθηκε στις 17 (ή στις 18 Μαρτίου) στην Αγία Λαύρα. 

Άλλωστε μια από τις αποφάσεις της σύσκεψης ήταν η αποστολή 

μηνύματος στον σουλτάνο με το οποίο οι συσκεφθέντες βεβαίωναν 

ότι δεν υπήρχε καμία επαναστατική κίνηση στον Μοριά και ότι η 

άρνηση τους να μεταβούν στην Τριπολιτσά οφειλόταν στον φόβο 

τους από τις ψεύτικες εις βάρος τους καταγγελίες. Σκοπός του 

μηνύματος ήταν να κερδίσουν χρόνο καθώς ταυτόχρονα 

αποφασίστηκε η μετάβασή τους στις επαρχίες τους και η έναρξη 

μυστικής στρατολόγησης. Πιθανότατα στη σύσκεψη να ορίστηκε 

και η ημερομηνία της έναρξης του Αγώνα (με λιγότερο πιθανή την 

25η Μαρτίου καθώς δεν είχαν τελειώσει οι απαραίτητες 

προετοιμασίες). Κάτι τέτοιο όμως δεν επιβεβαιώνεται. 



Από τους Έλληνες αγωνιστές μόνο ο Κανέλλος Δεληγιάννης 

αναφέρει στα απομνημονεύματά του ότι από την Αγία Λαύρα 

ξεκίνησε η Επανάσταση, στις 23 Μαρτίου. Ο Γάλλος ιστορικός 

Πουκεβίλ, που έγραψε την Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, 

περιγράφει με εντελώς φανταστικές λεπτομέρειες τη δοξολογία 

που τελέστηκε στην Αγία Λαύρα στις 25 Μαρτίου, τον λόγο που 

εκφώνησε ο Γερμανός κ.α. 

Ο θρύλος αυτός διαδόθηκε ευρύτατα σε ολόκληρη την Ελλάδα και 

έτυχε καθολικής αποδοχής καθώς συνέδεε δύο μεγάλα ιδανικά, 

της ελευθερίας του έθνους και της ορθοδοξίας. 

Η αλήθεια είναι όμως ότι ο Γερμανός την 25η Μαρτίου όρκισε τους 

αγωνιστές στην πλατεία του Αγίου Γεωργίου στην Πάτρα και όχι 

στην Αγία Λαύρα. Το λάβαρο της μονής χρησιμοποιήθηκε 

πιθανότατα ως επαναστατική σημαία από τους Καλαβρυτινούς 

αγωνιστές στις 21 Μαρτίου. 

Όπως αναφέρει ο Ιωάννης Φιλήμων στα προλεγόμενα των 

απομνημονευμάτων του Παλαιών Πατρών Γερμανού: «Αληθές 

είναι ότι η Επανάσταση έλαβε χαρακτήρα γενικότερο απ’ τις 25, 

αλλά η πρώτη αρχή της υπάρχει κυρίως από τις 21, διότι αι 

σημαίαι ανυψώθηκαν, τα εθνόσημα διανεμήθησαν και οι Τούρκοι 

στα φρούρια κλείσθηκαν…». 

Ο θρύλος πάντως που δημιουργήθηκε ίσως οφείλεται σε ένα 

βαθμό και στον γνωστό πίνακα του Θ. Βρυζάκη, που απεικονίζει 

τον Παλαιών Πατρών Γερμανό να ευλογεί τα όπλα και να ορκίζει 

τους αγωνιστές. Πρόκειται όμως για τη συγκέντρωση της Πάτρας 

και όχι για την Αγία Λαύρα. 
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